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OrszágOs Farsangi FánkFesztivál
Az ismertté és népszerűvé vált országos fesztivált 2009 óta rendezi meg Nagykanizsán a VOKE 
Művelődési Ház. Célja az ünnep hagyományainak megőrzése a következő generáció számára. 
A farsang és a fesztivál velejárója a karneváli felvonulás és a fánk. A télbúcsúztató rendezvény 
sokszínűségével és hagyományőrző programjaival hozzájárul a helyi közösség építéséhez, 
színesíti a megye turisztikai kínálatát, s törekszik az együttműködésre a város és környékének 
kulturális, gasztronómiai, művészeti és turisztikai intézményeivel, csoportjaival.

zalacsány-Örvényeshegyi 
PálOs kOlOstOr emlékhely
A pálos rend, mint az egyetlen magyar alapítású férfi szer-
zetesrend, közel 800 éve meghatározó szerepet tölt be a 
magyar nemzet történelmében és kultúrájában, szellemi és 
lelki életében. Az örvényesi kolostort 1390 körül a Boldog-
ságos Szűz tiszteletére alapították, és közel kétszáz éven át 
fontos szerepet töltött be a pálos rend életében. 

miklósFai 
kerekréPa

Valamikor a szegény paraszti világban 
a kerekrépa az egyik legolcsóbb és 

legtermészetesebb ételnek számított. 
Zalában Miklósfa a kerekrépából készített 

ételek legfőbb hagyományőrzője, ezért 
korábban a helyieket egyszerűen csak 

„répásoknak” hívták. Az itt élő háziasszonyok 
hajdanán különleges savanyító eljárást 
találtak ki, s a mai napig nagy a keletje 
az így savanyított miklósfai répának. 

2001 óta rendezik meg 
a Miklósfai Répafesztivált.

magyar szablyavívás
A Magyar Szablyavívó Iskola 2012-ben alakult, 

két fontos céllal. Feladatuk a hagyományőrzés, 
hogy a megannyi megpróbáltatáson 

keresztülment magyar szablya, amit a törté-
nelem során oly sokszor tartottak eszmeileg és 

fizikailag is veszélyes fegyvernek, legkevésbé 
se merüljön a feledés homályába! 

A magyar szablya nemzeti kincsünk és büszke-
ségünk! Céljuk továbbá a történelmi, katonai 

szablyavívás valósághű megismertetése, okta-
tása és gyakorlása. Akinek van kedve kipró-

bálni ezt hagyományos kardforgatási módot, 
jelentkezhet náluk. 

stObOš tambura-
zenekar
A tamburazenekar életútja 
2007-től számítódik, amikor is 
a környékbeli fiatalokból álló 
csapat elkezdett megismer-
kedni a tamburák világával. 
Az évek során folyamatosan 
fejlődött az együttes, ami mind 
a színpadon, mind a színpadon 
kívül kapott elismerésekben, 
díjakban visszatükröződik. Az 
immár 15 éve fennálló Stoboš 
nevében egy muramenti 
tájszót, tagjai közt szoros 
barátságot, zenéjében pedig 
a délszláv világ hagyományos 
kincseit hordozza magában. 

fotó: turi istván
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Bár nem a vármegyében születtem, mégis 
bizonyos fokig zalainak érzem magam. En-
nek kettős oka van: egyrészt Zalaegersze-
gen értem el szakmai pályafutásom egyik 
legnagyobb sikerét, másrészt pedig több 
éven át itt éltem ezen a csodaszép vidéken. 
A futball hozott engem Zalaegerszegre. 
Ennek az előzménye az volt, hogy 2001 
tavaszán egy nagyon jó szezont teljesítet-
tünk a Vasassal. Menet közben vettem át a 
csapatot, amely akkor a hetedik helyen állt 
a bajnokságban, de aztán sikerült felkapasz-
kodnunk a dobogóra. 

A szerződésem akkor nyáron járt le a 
Vasasnál, s ekkor kerestek meg a zala-
egerszegiek. Ezt a lehetőséget alighanem 
a Mészáros Zoltán, Nagy Ferenc páros-
nak köszönhettem. Korábban csak annyi 
kapcsolatom volt Zalaegerszeggel, hogy 
valamikor még a Honvéd ificsapatával 
jártam itt. 

Nagy megtiszteltetésnek éreztem a felké-
rést, mert  tudtam, Zalaegerszegen komoly 
hagyományai vannak a labdarúgásnak, és a 
nézők is nagyon szeretik a csapatot. A za-
laegerszegi szerződésem aláírása után már 
az első edzéseken éreztem, hogy sok van a 
csapatban, s úgy gondoltam, hogy a bajnoki 
dobogó itt sem elérhetetlen cél. 

A srácok jól fogadták az elképzeléseimet, 
hamar kiderült, hogy eredményesen tudunk 
együtt dolgozni, s ehhez minden segítséget 
megkaptunk a stáb tagjaitól is. Nem csak 
én, de a vezetés is optimista volt, ők is bíz-
tak abban, hogy sikerül elcsípni a dobogót, 
miközben a szakma és a közvélemény még 
az első hatba sem várt bennünket. 

Végül sikerült a tervet alaposan túltel-
jesítenünk, megnyertük a bajnokságot! Ez 
számomra egy óriási szakmai siker volt, 
visszaigazolta futballfilozófiám helyessé-
gét. Szavakkal leírhatatlan az az élmény, 
amit akkor éreztem, amikor az utolsó for-
dulóban, a Fradi elleni döntetlennel biztos-
sá vált a bajnoki címünk. Fergeteges volt a 
hangulat mind a stadionban, mind pedig a 
mérkőzés utáni ünnepségen a Városháza 
előtti téren.   

A bajnoki cím megszerzése egyben azt 
is jelentette, hogy kijutottunk a nemzetközi 
porondra, ahol a horvát bajnok legyőzését 
követően egy igazi nagy csapattal, a Man-
chester Uniteddel kerültünk szembe. Azt 
nagyon sajnálom, hogy velük nem Zala-
egerszegen, hanem Budapesten játszhat-
tunk, de a stadionunk akkor még nem volt 
alkalmas nemzetközi mérkőzés megrende-
zésére. Annyi előny azért volt ebből is, hogy 
többen láthatták a meccset. Ami tény: úgy 
mentünk ki a pályára, hogy három száza-
léknál nagyobb esélyünk nincsen a tovább-
jutásra. Ebben a helyzetben azt kértem a 

Kedves Olvasó! 

fiúktól, hogy a technikai tudásukat mutas-
sák meg. A csapat tagjai, Urbán Flóri, Ke-
nesei Krisztián, Ljubojevics, Egressy Gabi, 
Szamosi Tomi, Molnár Balázs és a többiek 
mind-mind technikás futballisták voltak. A 
taktikánk az volt, hogy visszalassítsuk a já-
tékot a mi ritmusunkra, s arra törekedtünk, 
hogy legyen minél többet nálunk a labda, és 
váratlan támadásokkal igyekeztünk meg-
lepni az ellenfelet. Ez a budapesti meccsen 
tökéletesen bejött, hiszen sikerült egy gólt 
rúgnunk, és ezzel nyerni tudtunk. Igaz, sze-
rencsénk is volt, rúgtak kapufát, akadtak 
ziccereik is, de végül is gólt nem kaptunk.

A családommal együtt nagyon jól érez-
tük magunkat a megyében, ezért itt marad-
tunk még egy időre akkor is, amikor már 
máshol dolgoztam. Hol is lakhat Zalában 
egy fociedző? Természetesen Csatár köz-
ségben. Ezen a gyönyörű településen hatal-
mas szeretet és tisztelet vett körül bennün-
ket. Nagyon jó viszonyban voltunk az ott 
élő emberekkel, akik pillanatok alatt befo-
gadtak bennünket, hamar otthonra leltünk 
közöttük. Nem bántuk meg az ott töltött 
éveket, de az élet útjai kifürkészhetetlenek, 
ezért sajnos váltanunk kellett. 

Zala vármegyébe bármikor szívesen jö-
vök vissza, a régi ismerősökkel mind a mai 
napig tartom a kapcsolatot. Természetesen 
figyelemmel kísérem a ZTE bajnoki sze-
replését is. Legutóbb tavaly nyár elején jár-
tam Zalaegerszegen. Ekkor volt a huszadik 
évfordulója a bajnoki cím megszerzésének. 
A Milan elleni meccs előtt volt egy kisebb 
ünnepség, ami alkalmat adott egy kis em-
lékidézésre. 

A futballtól az edzősködés után sem sza-
kadtam el, jelenleg szakértőként dolgozom 
a televízió sportműsoraiban, jelen vagyok 
az üzleti életben, ahol viszem tovább a vál-
lalkozásaimat.   

Bozsik Péter,  
a ZTE 2002. évi bajnokcsapatának 
edzője, egykori szövetségi kapitány
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– Január elsejétől vármegyék lettek a megyék-
ből. Ez milyen változást hozott az önkormány-
zat működésében?

– Az elnevezés módosulása az önkormányza-
ti igazgatás területi szintjén a feladatellátást nem 
érintette, ahogyan a 2021–2027-es uniós időszak 
fejlesztéspolitikájának végrehajtása során sem 
csökkent a vármegyék mint területi szereplők 
jelentősége. Ezt Dr. Navracsics Tibor területfej-
lesztési miniszter is megerősítette, amikor janu-
árban Zalaegerszegen tartott sajtótájékoztatót a 
megnyíló uniós forrásokról, és azoknak a vár-
megyék fejlesztésben betöltött szerepéről. Ön-
kormányzatunk legfontosabb feladata továbbra 

Zala vármegyében fontos beruhá-
zások sora valósult meg a 2014–
2020-as uniós ciklusban. A 2021-
től rendelkezésre álló 30 milliárd 
forintos vármegyei keret kéthar-
madára megtörtént a pályázatok 
kiírása, illetve az összeg egy részét 
már lekötötték. Az elmúlt időszak-
ról, valamint az idei év feladatairól 
beszélgettünk Dr. Pál Attilával, a 
vármegyei közgyűlés elnökével. 

is a területfejlesztés. A 2014–2020-as ciklus zá-
rásához közeledve a TOP-projektek zöme már 
befejeződött. A megvalósult beruházások szere-
püket betöltve a helyieket szolgálják.

– Melyeket emelné ki ezek közül?
– Egyik sem fontosabb a másiknál, hiszen a 

legkisebb is nagy jelentőséggel bír azok számá-
ra, akik látják, használják, élvezik előnyeit. Van-
nak nagyobb volumenű fejlesztések, amelyek 
szélesebb kör számára jelentenek előrelépést. 
Gondolok itt a közúti, a csapadékvíz-elvezeté-
si beruházásokra és a Zöld város projektekre. 
Szükséges és hasznos volt a kistelepüléseken az 
óvodák, bölcsődék, egészségügyi és szociális in-
tézmények építése, felújítása is. Az önkormány-
zatunk koordinálásával megvalósult projektek 
közül a foglalkoztatást támogató együttműkö-
dést, illetve a térségi kerékpárutak hálózatának 
bővítését emelném ki.  

– Hogy alakul a fejlesztési terv a 2021–2027-
es időszakra?

– A kormány hazai forrásból megelőlegezte 
a pályázatok elindításához szükséges összegek 
jelentős részét. Így nemcsak tervekről beszélhe-
tünk, hanem már elindított operatív programról. 
Az előző ciklus lezárása és az új elindulása – az 
uniós források visszatartása ellenére – egymással 
átfedésben segíthette a gazdaság növekedését. 
A vármegyei Integrált Területi Programot már 
2021-ben elfogadtuk. Zalaegerszeg, Nagykani-
zsa, Keszthely és Lenti városok keretén kívül 
felhasználható 30 milliárd forint kétharmada ki-

Zala vármegyében továbbra is  
a területfejlesztés a legfontosabb

1966-ban született Nován. A lenti 
Göncz Ferenc Gimnáziumban érettsé-
gizett. A Pécsi Orvostudományi  Egye-
tem Fogorvostudományi Karán szerzett 
fogorvosi diplomát 1990-ben. Három 
cikluson át volt alpolgármester Lenti-
ben, és 25 esztendeje tagja a Zala 
Vármegyei Közgyűlésnek, amelynek 
2010-től alelnöke, 2014 őszétől pe-
dig elnöke.

Dr. Pál Attila

Dr. Navracsics Tibor és Dr. Pál Attila a sajtótájékoztatón

fotó: burger zsolt/tfm.

írásra, illetve lekötésre került. Jól 
állunk a forráskihelyezéssel, és 
még idén meghirdethetővé válnak 
a köznevelési infrastruktúrát és az 
aktív turizmust érintő felhívások, 
valamint a közösségépítést szol-
gáló programok.

– A Magyar Falu Program 
milyen lehetőségeket kínál a vár-
megye települései számára?

– A Magyar Falu Program és 
a TOP Plusz egymást remekül 
kiegészítve működnek. A ma-
gyar települések 90 százaléka 
a lakosság csaknem harmadá-
nak otthont adó ötezer fő alatti 

község vagy kisváros. Ezek az arányok Zala 
vármegyére is jellemzőek. A 258 településé-
ből 253 ötezer fő alatti, ahol mintegy 141 ezer 
ember él. A Magyar Falu Program jelentőségét 
és népszerűségét mutatja, hogy Zalában ta-
valy csaknem hárommilliárd forint összegben 
225 támogatási szerződést véglegesítettünk. 
A kistelepülések igénylik ezt a programot, 
hiszen számos lehetőség közül választhatnak. 
Viszonylag egyszerűen lebonyolítható pályá-
zatokkal, kisebb forrással is a helyi lakosság 
életminőségét jelentősen javító fejlesztéseket 
valósíthatnak meg.

– Az elmúlt időszakban kiemelt figyelmet 
kaptak a kerékpárút-fejlesztések. Folytatódik a 
Zala Kétkeréken program?

– Az előző ciklusban támogatást nyert bicikli-
út-fejlesztések közül már többet lezártunk, illet-
ve a kivitelezés alatt és a lezárás előtt álló projek-
tek mellett már újakat is indítottunk. Az Aktív- és 
Ökoturisztikai Fejlesztési Központon keresztül a 
kormány által nyújtott támogatásból tíz kerék-
párútszakasz tervezése már megtörtént. Négy-
nek a megvalósítására támogatási szerződéssel 
rendelkezünk: az érintett települési önkormány-
zatokkal konzorciumot hoztunk létre. Megépül-
nek a Teskánd–Zalaegerszeg, a Keszthely–Gye-
nesdiás, a Garabonc–Nagyrada–Zalaszabar és 
a Sármellék–Zalavár szakaszok. Zalaegerszeg 
pedig egy külső városrészének – Botfának – a 
bekötését kívánja megvalósítani. Mindezeken 
túl a Tornyiszentmiklós–Becsehely szakasz is tá-
mogatást nyert a TOP Plusz keretében, s elindult 
a tervezése. Ezekkel a fejlesztésekkel a ciklus 
végére jól látható eredményeket fogunk elérni, 
bővítve a turizmus kínálatát, javítva a baleset-
mentes közlekedés feltételeit. ■
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– Tavaly főispánok lettek a kormánymegbízot-
takból. Mit jelent ez a változás?

– A főispáni címmel a kommunista diktatúra 
előtti ezeréves történelmi elnevezéshez tértünk 
vissza. Nagy megtiszteltetés olyan neves elődök 
tisztségét viselni, mint Lackfi István, gróf Zrí-
nyi Miklós vagy gróf tolnai Festetics György. A 
„vármegyésítés” is a hagyományok újraéleszté-
se miatt történt. Ez folytatása a közigazgatásban 
2010-ben megkezdett reformnak, amelynek a ré-
sze volt 2013-ban a járási rendszer visszaállítása. 

– A hagyományokhoz való visszatérés mel-
lett folyamatos a modernizáció is a kormányhi-
vatalokban. Hol tart ez jelenleg?

–  Zalában mind a tíz kormányablakban el-
helyeztük a Mesterséges Intelligencia Asszisz-
tens önkiszolgáló pontokat, melyek a 21. szá-
zad követelményeinek megfelelően biztosítják 
a kényelmes, önálló ügyintézést az ügyfelek 
számára. Az úgynevezett MIA-pontoknál bár-
ki önmaga elintézheti vezetői engedélye vagy 
személyi igazolványa pótlását, anyakönyvi ki-
vonatot és erkölcsi bizonyítványt igényelhet. 
A MIA-pontokon különféle gépjárműügyeket 
is lehet intézni. Akiknek nehézséget okoz az 
eljutás a városba, azok számára üzemeltetjük a 
kormányablakbuszt. Folytatjuk a digitalizációt, 
s ennek köszönhetően a kormányablakokban 
is lerövidül és lehetőség szerint papírmentessé 
válik az államigazgatási szolgáltatás, de a közel-
jövőben a földügyi igazgatás is teljes egészében 
átáll – országos szinten – az elektronikus ügy-
intézésre. 

– Az orosz–ukrán háború és az arra válaszul 
hozott uniós szankciók miatt elszabadult ener-
giaárak milyen intézkedésekre kényszerítették a 
kormányhivatalt?

– Számos takarékossági intézkedést hoztunk. 
A fűtés, a villany és az egyéb rezsiköltségek 
csökkentésére nyomatékosan felhívtuk mun-
katársaink figyelmét. Gépjárműveink futását 
csökkentettük, ingatlanjaink kihasználását pedig 
racionalizáltuk szerte a vármegyében.  

– A kormányhivataloknak milyen több-
letfeladatot jelent az Ukrajnából menekülők 
ellátása?

– Ez Magyarország történetének legnagyobb 
humanitárius akciója. Napi szinten monitoroz-
zuk az itt tartózkodó ukrajnai menekültek szá-
mát. A zalaegerszegi vasútállomáson segélypon-
tot alakítottunk ki, hogy pihenni, tisztálkodni, 
továbbá étkezni tudjanak. Itt addig tartózkodhat-
nak, amíg helyet nem találnak számukra a kije-

Folyamatosan bővül a vármegyei kormányhivatalok hatásköre. Az ügyfelek minél színvonalasabb kiszolgá-
lása érdekében egyre inkább terjed a digitalizáció. Erről, és a hivatal aktuális feladatairól beszélgettünk dr. 
Sifter Rózsával, Zala vármegye főispánjával. 

lölt szálláshelyek valamelyikén. A kormányhi-
vatal menekültekkel kapcsolatos többletfeladatai 
szerteágazóak, de dicséretre méltó munkatár-
saink elhivatottsága, akik mindent elkövetnek, 
hogy segítsenek a rászorulóknak. 

– Az örökségvédelmet szolgáló projekt kere-
tében megújul a város egyik ikonikus épülete, a 
volt tiszti klub.

– Zalaegerszeg nem bővelkedik műemlékek-
ben, ezért fontos az örökségvédelmi szempont-
ból értékes épületek megóvása, rehabilitációja. 
Ebbe a körbe tartozik a Zalaegerszegi Helyőr-
ségi Művelődési Otthon is. A házat az 1900-as 
évek elején építtette a Gráner család. A Modern 
Városok Program keretében a kormány forráso-
kat biztosított Zalaegerszeg önkormányzata szá-
mára az évek óta elhanyagolt épület megvásár-
lására és felújítására. A korszerűen rekonstruált, 
így gazdaságosan üzemeltethető házat ezután a 
Zala Vármegyei Kormányhivatal veszi át ingye-
nes használatra. 

– Az elmúlt tíz év gazdaságfejlesztési prog-
ramjai milyen egyéb feladatot adtak a hivatal 
dolgozóinak? 

– Elsősorban a foglalkoztatási szakterület 
érezte meg ennek hatását, hiszen több esetben 
a munkatársak átirányítására is szükség volt. 
Az új feladatok sikeres elvégzéséhez emellett 
az is hozzájárult, hogy szoros az együttműkö-
désünk a vármegyében működő nagy munkál-
tatókkal. Az energiaintenzív feldolgozóipari 
kis- és középvállalkozások támogatása, a gyár-

mentő program, a kamatstop kiterjesztése a 
kis és közepes cégekre, az agrárvállalkozások 
hitelmoratóriuma, a szálláshelyek és a vendég-
látók támogatása mind-mind olyan kezdemé-
nyezés, melynek nem csak a megvalósítása, de 
a hosszú távú fenntartása is fontos feladat. 

Mindeközben pályaválasztási programot mű-
ködtetünk, melynek célja, hogy elősegítse a 7-8. 
osztályos fiatalok megalapozott pályaválasztási 
döntését. Ezek az intézkedések és az új vidék-
fejlesztési program támogatásai jól szolgálják a 
magyar vidék versenyképességének megőrzését.  
Nemrégiben történelmi léptékű vidékfejlesztési 
program indult, melynek keretében a kormány 
2027-ig 7537 milliárd forintot fordít a magyar 
vidék erősítésére, fejlesztésére. A támogatá-
sokkal kapcsolatos feladatok terén, a források 
hatékony felhasználása érdekében a vármegyei 
kormányhivatalokra kiemelt szerep hárul. 

Az interjú teljes szövege a 
www.pannoniakincsei.hu-n olvasható.

Hagyomány és megújulás a kormányhivatalban

Nagykutason született 1958-ban. Az 
ELTE Állam- és Jogtudományi Karán szer-
zett jogász diplomát. 1988-tól dolgozik 
a közigazgatásban. 2011-től 2015-ig a 
Zala Megyei Kormányhivatal főigazga-
tója, 2016. január 1-jétől Zala megye 
kormánymegbízottja, 2022 júliusától 
pedig – a történelmi elnevezés visszaál-
lítása óta – a vármegye főispánja. Férje-
zett, egy gyermek édesanyja.

Dr. Sifter Rózsa

A város egyik emblematikus épületében, a felújított Zónában ma kormányablak működik

»Szoros az együttműkö-
désünk a vármegyében 
működő nagy munkálta-
tókkal.«
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– Milyen évet zárt tavaly Zalaegerszeg? 
– A 2022-es városi költségvetés stabil volt, az 
önkormányzat biztonsággal tudta működtetni 
az intézményeket, de a világméretű energia-
válság sajnos Zalaegerszeget sem kerülte el. 
Vegyes érzelmekkel búcsúztunk a 2022-es esz-
tendőtől. A pandémia után végre újraépíthettük 
közösségeinket, megtarthattuk hagyományos 
rendezvényeinket, nagyszabású fesztiváljain-
kat. Folytathattuk a városépítő munkát, de köz-
ben újabb kihívásokkal kellett és kell szembe-
néznünk. 

– A nehézségek ellenére Zalaegerszeg az 
ország egyik legdinamikusabban fejlődő vá-
rosa. Milyen kiemelt fejlesztéseket sikerült 
megvalósítani az elmúlt időszakban?

– Elkészült a Zala ZONE Járműipari Teszt-
pálya. Megépült a Rheinmetall itteni üzeme, 
s megkezdődött a modern gyártósorok tele-
pítése. Leraktuk a Bosch Kutató-Fejlesztő és 
Teszt Kampusz alapkövét, elkészült az AVL 
Hungary Kft. iroda- és üzemcsarnoka. A Sci-
ence Parkban a Széchenyi István Egyetem in-
kubációs és szállásépületeit adtuk át. Zajlik a 

Zalaegerszeg:  mindent megtesznek a közös célokért

Új esztendő, új lehetőségek, ám az 
elmúlt évek előre nem látható nem-
zetközi gazdasági történései  miatt 
2023 sem ígérkezik könnyűnek 
Zalaegerszegen. Balaicz Zoltán 
polgármester azonban hisz abban, 
hogy a megfeszített munka és a kel-
lő szakértelem eredményre vezet. 
A polgármesterrel a város tavalyi 
teljesítményéről és az idei tervekről 
beszélgettünk. 

A páratlan élményeket kínáló AquaCity Vízicsúszda és        Élménypark a Gébárti-tó partján található



Zala vármegye 2023 • www.pannoniakincsei.hu 7

Zalaegerszeg:  mindent megtesznek a közös célokért

Metrans közúti-vasúti termináljának és logisz-
tikai központjának építése. Emellett a Flex, a 
Fundament Plus Kft., a Magyar Posta Zrt. is 
jelentős beruházással járult, illetve járul hozzá 
a város gazdasági fejlesztéséhez.

– Mennyire tudják kihasználni a Modern 
Városok Program kínálta lehetőségeket?

– A megelőző évek feszes munkájának kö-
szönhetően több új intézményt is átadhattunk 
a lakosságnak 2022-ben. Megnyílt az új uszo-
da, tanuszoda és városi strand komplexuma. 
Átadtuk az Alsóerdei Sport- és Élményparkot. 
Megújult a Göcseji Múzeum épülete, és bir-
tokba vehette a közönség 
a Mindszentyneumot. 
Megszépült, és Korona 
Szalon néven megnyílt az 
egykori Korona Szálló. 
Új orgonával gazdagodott 
a már korábban felújított 
Mária Magdolna Plébá-
niatemplom. A Kovács 
Károly Városépítő Prog-
ramnak köszönhetően 
szintén számtalan fej-
lesztés történt. E program 
keretében, állami támoga-
tással, 2024-ig közel 100 
helyszínen 15 milliárd 
forint értékben újulnak 
meg vagy épülnek utak, 
járdák, terek és parkolók. 

– Hogyan teljesít a 
város gazdasága, illetve 
melyek a jövőre vonatko-
zó terveik?   

– Az elmúlt nyolc év-
ben több tízmilliárd forint 
értékben valósultak meg beruházások, és 4400 
új munkahely jött létre Zalaegerszegen. 2022 
és 2024 között további 1700 új munkahellyel 
számolunk. A munkanélküliség aránya a 2014-

es 7,5 százalékról 2022 
végére 2,6 százalékra csök-
kent. Ugyanezen idő alatt a 
helyi iparűzési adóbevéte-
lünk 75 százalékkal nőtt, 3 
milliárdról 5,5 milliárd fo-
rintra. Az állandó bizonyta-
lanság ellenére, illetve azzal 
együtt tesszük a dolgunkat, 
gondos gazdaként alázattal 
szolgálva Zalaegerszeget. 
Erőt ad, hogy tudom, a vá-
rosban mindenütt és min-
den pillanatban jelen van 
a lokálpatrióta összefogás. 
Sokfélék vagyunk, sokféle-
képpen gondolkodunk, de a 
célok közösek, a városért a 
kölcsönös tisztelet mentén 
együtt tudunk működni. 
Ha ez a jövőben is így lesz, 
és hiszem, hogy így lesz, a 
legnagyobb problémákon is 
túljutunk.

– Miképpen tudják ke-
zelni az energiaválság ha-
tásait? 

– Az előzetes számítások 
alapján 2023-ban az önkor-
mányzati intézmények és az 
önkormányzati cégek ener-
giaköltségei 6,6 milliárd fo-
rinttal emelkednek, tehát a 
helyzetet csak komoly taka-

rékossági intézkedésekkel, előremutató ener-
giahatékonysági programokkal és kormányzati 
segítséggel tudjuk kezelni. Az önkormányzati 
alapszolgáltatások nem sérülhetnek, és ezután 
is folyamatosan működnek a bölcsődék, az 
óvodák, az oktatási és nevelési intézmények, 

az orvosi rendelők, az idősotthonok, a szociális 
intézmények és a szociális támogatások, vala-
mint a gyermekétkeztetés is. 

Elértük, hogy a város kultúrára és sportra 
fogékony közönsége se legyen híján a meg-
szokott programoknak, lehetőségeknek. Nem 
tervezünk korlátozásokat a közvilágítás eseté-
ben sem. Már 2014 és 2022 között is 76 önkor-
mányzati, illetve egyéb középület energetikai 
modernizálása valósult meg. 2023-ban újabb 
energiahatékonysági fejlesztések következnek. 
A rászorulóknak gáz- és villamosenergia-ár-
támogatási programot dolgoztunk ki.

– Tavaly volt Zalaegerszeg első, 1247-es 
írásos említésének a 775. évfordulója. Ho-
gyan ünnepelték meg ezt a jeles eseményt a 
városban? 

– A jubileum jegyében új köztéri alkotá-
sokkal, Czobor Mátyás, posztumusz díszpol-
gárunk, Zalaegerszeg 1918 és 1936 közötti 
polgármesterének szobrával, és a jelenkori 
településünket bemutató városmakettel gaz-
dagodtunk. Történelmi konferenciákkal és tu-
dományos emlékülésekkel is felelevenítettük 
a múltat, színvonalas könyveket, albumokat 
jelentettünk meg, és elkészült a középkori vár 
animációs filmje. ■

A páratlan élményeket kínáló AquaCity Vízicsúszda és        Élménypark a Gébárti-tó partján található

1978-ban született Zalaegerszegen. 
A Berzsenyi Dániel Tanárképző Fő-
iskolán magyar–történelem szakos 
tanári, az ELTE Bölcsészettudományi 
Karán történelem szakos bölcsész, a 
BME Gazdaság- és Társadalomtudo-
mányi Karán pedig közoktatási vezető 
diplomát szerzett. 2014 ősze óta Za-
laegerszeg polgármestere. Nős, egy 
gyermek édesapja.

Balaicz Zoltán

Az Alsóerdei Sport- és Élménypark három hektáron várja a látogatóit

Az élménypark mászófala a gyerekek kedvence
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– Milyen célokat szolgálnak a tesztpályák? 
– A mobilitás robbanásszerű fejlődésének a 
következménye, hogy ma már mindenki köz-
lekedik. Sokkal több autó jár az utakon, az au-
tópályák, autóutak építésével gyorsabbá vált a 
forgalom is. Ebben a helyzetben kiemelt a fon-
tossága annak, hogy minél biztonságosabban 
tudjunk eljutni úti célunkhoz. Ehhez pedig kifo-
gástalan műszaki állapotú autókra van szükség. 

Az autóipari szakemberek folyamatosan kutat-
ják azokat a technikai megoldásokat, amelyek 
csökkentik a balesetveszélyeket. 

A kutatási eredmények gyakorlati kipróbálása 
miatt van szükség a próbapályára, amely a jár-
műipari fejlesztések laboratóriuma. Büszkék va-
gyunk arra, hogy Európa, de azt is mondhatjuk, 
hogy a világ jelenlegi legkorszerűbb tesztpályá-
ja Zalaegerszegen van. Az autógyártók igényei 
alapján a beruházás során olyan elemeket, rész-

Magyarországon autógyárak 
sora működik, így merült fel az 
igény, hogy épüljön egy korsze-
rű próbapálya. A világszínvonalú 
létesítményt tavaly avatták fel Za-
laegerszegen. A beruházásról és 
a pálya által kínált lehetőségekről 
beszélgettünk Vigh László ország-
gyűlési képviselővel, miniszteri 
biztossal. 

egységeket hoztunk létre, amelyek a közlekedés-
ben előforduló helyzetek között teszik lehetővé 
az új fejlesztések kipróbálását. 

– Magyarország élen jár az autógyártásban, 
így érthető, hogy hazánkban épült egy tesztpá-
lya. A helyszín kiválasztásában mi döntött Zala-
egerszeg mellett?

– Számos érv és indok szólt amellett, hogy 
itt épüljön fel ez a pálya. Egyrészt volt egy 265 
hektárnyi területünk, amelynek nem sok, hanem 
csupán egy tulajdonosa volt, ami jelentősen meg-
könnyítette a beruházás előkészítését. Az iparte-
rületen kiépítettük a szükséges infrastruktúrát, 
ami az alapja volt a további fejlesztéseknek. 
Nagy köszönettel tartozunk a vármegyéből szár-
mazó dr. Palkovics László korábbi IT-miniszter-
nek, aki hatalmas lobbitevékenységet folytatott 
azért, hogy nálunk épüljön meg a tesztpálya.

– A beruházás 2017-ben kezdődött, s tavaly 
készült el. Milyen elemekből áll a tesztpálya? 

– A teljesség igénye nélkül: smart city okos 
város létesült, fékfelület nyolc különböző 
együtthatóval, kísérleti pályák emelkedőkkel, 
kanyarokkal, országúti és autópálya szakaszok-
kal. Itt lehetőség van a gépjárművezetést támo-
gató rendszerekkel kapcsolatos kísérletek vég-
zésére, a sávtartás, vagy a ráfutás-gátló funkciók 
fejlesztésére. A beruházás része volt a tesztpálya 

fogadóépületének és a 
kiszolgáló épületsor ki-
alakítása is. Itt megvan 
minden, ami ma a jár-
műipari kutatásokhoz 
kell. 

– Mennyire ismerték 
fel az autógyártók az 
ebben rejlő lehetősége-
ket? Mekkora a kihasz-
náltság?

– A kihasználtság és 
az érdeklődés is nagyon 
nagy. Már akkor voltak 
tesztelők, amikor még 
csak 30 százalékos ké-
szültségű volt a pálya. 
Azóta is folyamatosan 

jönnek újabbak. Ebben szerepe van annak a ha-
talmas marketingmunkának is, ami azt célozza, 
hogy idehozzunk minél több olyan céget, ame-
lyeknek szüksége van próbapálya használatára. 
Ez a tesztpálya márkafüggetlen, tehát nem köt-
hető egyetlenegy autómárkához sem, mindenkit 
szívesen fogadunk.  A tesztelők a munka közben 
teljes anonimitást kapnak. A pályákat úgy ala-
kítottuk ki, hogy a cégek zavartalanul tudjanak 
tevékenykedni. Itt általában nem egy-egy autó 
teszteléséről van szó, hanem adott funkciót, jár-
műelemet vizsgálnak működés közben. 

– Várhatóak-e a további fejlesztések?
– Azt szoktam mondani, a tesztpálya soha-

sem készül el, hiszen minden fejlődik, ezért 
folyamatos korszerűsítésre van szükség. Je-
lenleg még hátravan egy nagy, döntött szögű 
oválpálya kialakítása. Ennek a földművei már 
elkészültek, sőt néhány helyen már kavicságy-
gyal is rendelkezik. Milliárdos nagyságrendű 
beruházás lesz ez is.

– Ön próbálta-e már a pályát? Melyik elemet 
tartja a legérdekesebbnek?

– Természetesen minden elemet kipróbáltam 
már, és valamennyi nagy élmény volt. 

– A nagyközönségnek lesz-e lehetősége arra, 
hogy különleges alkalmakkor autózhasson a 
pályán? 

– Erre sajnos a szigorú biztonsági előírások 
miatt nincs lehetőség. Viszont voltak és lesznek 
olyan nyílt napok, amikor az érdeklődők bete-
kintést kaphatnak a tesztelés gyakorlatába. Több 
alkalommal szerveztünk kerékpáros bejárásokat 
is, amikor a résztvevők közvetlen közelről meg-
nézhették az egyes pályaelemeket. ■

1961-ben született Nagykanizsán. A 
PTE Felnőttképzési és Emberi Erőforrás 
Fejlesztési Karának andragógia szakán 
szerzett diplomát. 1994-től 2014-ig Fel-
sőrajk polgármestere, 2006-tól ország-
gyűlési képviselő, tagja a parlament 
Igazságügyi Bizottságának. A Pannónia 
Felsőoktatásáért Díj kitüntetettje. Nős, 
négy felnőtt gyermek édesapja, s hama-
rosan érkezik a harmadik unokája.

Vigh László

A mintegy 250 hektáros területen lévő zalaegerszegi járműipari tesztpálya egyedülálló a világon

Nagy az érdeklődés a zalaegerszegi 
járműipari tesztpálya szolgáltatásai iránt

A próbapályára Orbán Viktor miniszterelnök is kíváncsi volt

»A tesztpálya márka-
független, nem köthető 
egyetlenegy autómárkához 
sem, mindenkit szívesen 
fogadunk. A tesztelők teljes 
anonimitást kapnak.«



Zala vármegye 2023 • www.pannoniakincsei.hu 9

– Sokan már nem is tudják, hogy mit is takar 
a ZÁÉV betűszó. Ez volt a rövidítése a jogelőd 
Zala Megyei Állami Építőipari Vállalat nevé-
nek. Mennyire tekinthető napjainkban zala-
egerszeginek a vállalkozás? 

– Most is itt van a székhelyünk, ezért zalainak 
valljuk magunkat. Ám tény, hogy országszerte 
működnek kirendeltségeink. A zalaegerszegi 

központon kívül Budaörsön és Pécsett területi 
igazgatóságunk, Bólyban fióktelepünk van, és az 
országban nagyon sok helyen dolgozunk. A me-
gyéhez való kötődésünket jól mutatja az is, hogy 
2017 óta részt veszünk a ZalaZone Ipari Park 
építésében. 2018-ban készült el a fogadó- és 
technikai épület. Tavaly adtuk át a Rheinmetall 
hadiipari gyártóüzemét, és idén készül el a hozzá 
kapcsolódó tesztkörnyezetben maga a tesztépü-
let. Zalaegerszegen 2022-ben nyitotta meg kapu-
it a Mindszentyneum, s befejeződött a Göcseji 
Múzeum felújítása is.

– Milyen volt a cég elmúlt éve?
– Korábban a koronavírus, tavaly főleg az 

orosz–ukrán háború nehezítette a dolgunkat. 
Az építőipart sem kerülte el a válság. Jelentősen 
emelkedtek az építőanyagárak, továbbá számos 

Jövőre lesz 75 éves a ZÁÉV Zrt. A zalai vállalkozás nevét országszerte jól ismerik. A cég számos kiemelkedő 
beruházás megvalósításában vett részt, így a Puskás Aréna és a Néprajzi Múzeum után most a Nemzeti Atlé-
tikai Központ építésén dolgoznak. A cégről, a már megvalósult, illetve folyamatban lévő munkákról Dormán 
József vezérigazgató-helyettessel beszélgettünk.  

olyan állami beruházás nem indulhatott el, ame-
lyekre már szerződésünk volt. Az árbevételünk 
hasonlóan alakult, mint az azt megelőző évben, 
de a jelek szerint az idén is komoly nehézségek-
kel kell szembenéznünk. 

– 2022-ben milyen fejlesztéseknek voltak 
részesei?

– Tavaly is több magas színvonalon kivitele-
zett épületet adtunk át. Országszerte ki-
emelkedő beruházások részesei voltunk, 
így Nagycenken a Széchenyi-, Fertődön 
az Esterházy-kastély turisztikai fejleszté-
se fejeződött be. Lakiteleken felépítettük 
a Hungarikum Hotelt, Bükfürdőn pedig a 
Répce Hotelt újítottuk fel. Rákosmentén 
szeptemberben nyílt meg a Riz Levente 
Sport- és Rendezvényközpont. Még egy 
zalai fejlesztést hadd említsek, részt vet-
tünk a Lenti Termálfürdő és Szent György 
Energiapark felújításában és bővítésében. 
Ezeken kívül még számos fejlesztésnek 
voltunk és vagyunk ma is részesei. 

– Ezek között akad egy különlegesség 
is, a Nemzeti Atlétikai Központ megépítése. Ez 
mekkora kihívást jelentett a cég számára?

– Különleges projekt, mérnökember életében 
nem sokszor adatik meg, hogy ilyen léptékű be-
ruházás megvalósításában vegyen részt, hiszen 
egy ilyen stadion 50 évente ha egyszer épül. 
A kezdetektől fogva szigorú ütemterv szerint 
dolgozunk. A stadion kosárgörbe alakját és a 
határidőket figyelembe véve negyedenként szer-
veztük meg a munkafolyamatokat, az óramutató 
járásával megegyező, illetve ellentétes haladási 
irányokban. Az atlétikát jelképező diszkosz alak-
zat Budapest számos pontjáról látható, s óhatat-
lanul meghatározza, még szebbé teszi a főváros 
látképét. A magyar főváros egyik emblematikus 
épülete lesz a Nemzeti Atlétikai Központ. A 
Dunáról nézve egy csodálatos korona látványa 

tárul a szemünk elé, s erre joggal lehet büszke az 
ember. A szakmai kihívást jól mutatja, hogy a ki-
vitelező konzorciumot ötvenfős mérnökcsoport 
alkotja, míg napi szinten, az adott technológiai 
folyamattól függően 400-500 ember dolgozott 
rajta. A budapesti Nemzeti Atlétikai Központ 
2023 augusztusában az atlétikai világbajnokság 
helyszíne lesz. 

– Milyen további beruházásokban vesznek 
még részt?

– Jelenleg Budapesten még a Citadella fel-
újítási munkáin dolgozunk, s több fejlesztés 
van előkészítés alatt. Az év elején kezdődött 
projektjeink között szerepel Fertődön az Ester-
házy-kastély nyugati szárnyának a felújítása, 
Fenékpusztán a Huszármúzeum és kulturális 
rendezvényközpont kialakítása, valamint saját 
beruházásban építjük a Kerámia lakópark har-
madik ütemét Zalaegerszegen.

– Az építőiparban nagy a verseny. Mi a 
ZÁÉV Zrt. sikereinek titka? 

– Cégünk a hazai magasépítés meghatározó 
szereplője és szakmai központja. Legnagyobb 
értékünk a kollektívánk, sikerünk záloga mun-
kavállalóink szakmai tudása, szorgalma és elkö-
telezettsége társaságunk irányába. Célunk, hogy 
stabil, kiszámítható partnerei legyünk a velünk 
együttműködő megrendelőinknek, beszállító-
inknak és alvállalkozóinknak. ■

A ZÁÉV Zrt. az építőipar fontos szereplője

1974-ben született Zalaegerszegen. 
1996-ban Pécsen, a Pollack Mihály 
Műszaki Főiskolán épületgépészeti 
diplomát, majd a budapesti Pénzügyi 
és Számviteli Főiskolán szakközgaz-
dász képesítést szerzett. 1996 óta dol-
gozik a ZÁÉV Zrt.-nél, amely mindmáig 
első munkahelye. 2022 augusztusától 
a cég vezérigazgató-helyettese. Nős, 
három gyermek édesapja.

Dormán József

Az épülő Nemzeti Atlétikai Stadion madártávlatból
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– Az önöké mitől más, mint egy hagyományos 
ipari park?

– A ZalaZONE a járműipari tesztpálya kör-
nyezetében kialakított és folyamatosan fejlődő 
innovációs ökoszisztéma. Már a tervezéskor 
felmerült a kérdés, hogy csupán egy tesztpálya 
épüljön a maga előnyeivel, vagy egy olyan fej-
lesztés valósuljon meg, ami a környezetében 
további projekteket generál. Végül ez utóbbi 
mellett született a döntés. A ZalaZONE egy tech-
nológia-orientált innovációs ipari park, amely 
egyben tudományos kiválósági szerepre is tör. 
2022-ben az országban működő parkok közül 
elsőként a ZalaZONE-t vette fel tagjai közé a 
Nemzetközi Tudományos Parkok Szövetsége.  
Ez is egy bizonyítéka annak, hogy az elmúlt öt 
évben sok olyan fejlesztés történt, amelyekkel 
leraktuk egy nemzetközi színtéren is jegyzett tu-
dományos és technológiai park alapjait. 

– Létezik az országban ehhez hasonló ipari 
park? 

– Néhány évvel ezelőtt indult egy kormány-
zati program, amely azt célozta, hogy az or-
szágban, az egyetemek tudásbázisára építve 
jöjjenek létre tudományos parkok, amelyek az-
tán újabb és újabb fejlesztéseket katalizálnak. 
Ezen parkok általában egy-egy nagy egyetem 
köré épülnek. A ZalaZONE annyiban más, 
hogy itt nem az egyetem környezete a bázis, 
hanem maga a tesztpálya, de persze együttmű-
ködünk szinte valamennyi magyar műszaki jel-
legű felsőfokú intézménnyel. Különösen erős a 
kapcsolat a győri Széchenyi István Egyetem-
mel, amelynek vagyonkezelő alapítványához 
tartozik a járműipari tesztpálya, továbbá az 
egyetem önálló épületekkel is rendelkezik a 

A zalaegerszegi ZalaZONE Park specialitása, hogy nemcsak újabb vállalkozások letelepítésére törekszik, 
hanem további célja egy tudásalapú innovációs rendszer létrehozása, amelyben a szereplők egymással is 
együtt tudnak működni, miközben újabb fejlesztéseket generálnak. Erről beszélt magazinunknak dr. Háry 
András, a ZalaZONE Ipari Park Zrt. vezérigazgatója.  

ZalaZONE Parkban. Nálunk nem az alap-, ha-
nem az ipari problémákhoz és technológiai ki-
hívásokhoz kapcsolódó tudományos kutatások 
állnak a középpontban. 

– Rendelkezésre áll az ehhez szükséges szel-
lemi potenciál?

– Ennek biztosítása fontos része a fejlesztési 
programnak. Egy ilyen tudományos-techno-
lógiai park alapja a helyben elérhető, magasan 
képzett munkaerő. Éppen ezért a park fejleszté-
sének szerves része a munkaerőbázis kialakítása, 
bővítése. Ezért is indítottuk el még 2016-ban a 
ZalaZONE gyakornoki programot. Ebben mint-
egy száz mérnökhallgatót céloztunk meg, akik 
az ország felsőfokú műszaki intézményeiben 
mérnöki területeken tanulnak. Nem kizárólago-
san, de jelentős mértékben zalai fiatalokra kívá-
nunk támaszkodni. Várjuk vissza mindazokat, 
akik mérnöknek tanulnak, de ez a környezet 
vonzó lehet azok számára is, akik akár az ország 
másik részéből vagy akár külföldről költöznének 
Zalába. 

– Milyen hatással van a megye gazdaságá-
nak a fejlődésére a ZalaZONE?

– A kezdetektől fogva fontos kérdés, hogy a 
ZalaZONE fejlesztések mit hoznak majd Zalá-
nak, a térségnek, a régiónak. A park koncepció-
jának előkészítése során is lényeges szempont 
volt, hogy ez egy olyan fejlesztés legyen, aminek 
minden lépése újabb projekteket vonz ide. Az el-
múlt hét évben sikerült létrehozni a parkban az 
innovációs ökoszisztéma alap-infrastruktúráit. 
A tesztpályát, a mellette lévő kutatóközpontot, 
a laborokat, az első ipari fejlesztő központokat. 
A Rheinmetall révén pedig egy nagyléptékű jár-
műfejlesztési bázis is létrejött. Már egyre inkább 

kezdenek látszani az eredmények, de természe-
tesen még sok munka van hátra. Remélhetőleg 
lassan már a városban is lehet érzékelni ennek a 
kedvező hatását, és erősödik az együttműködés a 
helyi vállalkozásokkal is. Az viszont tény, hogy 
ez egy hosszú távú építkezés, itt nem egy olyan 
ipari parkról van szó, ahol megépül egy gyár, és 
máris termel. A ZalaZONE egy, a tudásra, a jövő 
kompetenciáira épülő rendszer, amelynek ered-
ményei nem jelentkeznek egyik napról a má-
sikra, ugyanakkor célorientáltan segíti a térség 
fejlődését a tudásalapú gazdaság irányába. 

– 2022-ben mivel gazdagodott a park?
– Tavaly nagyon sok olyan fejlesztés ért be, 

amelyek előkészítése akár öt évvel ezelőtti idő-
szakra nyúlik vissza. Azzal a szándékkal, hogy 
ne csupán egy tesztpályát hozzunk létre, hanem 
egy komplex innovációs ökoszisztémát, párhu-
zamosan több szálon kezdődött meg a szüksé-
ges parki elemek kiépítése. 2022-ben ezek első 
csomagja megvalósult, lezárult a tesztpálya 
építése, elkészült az AVL fejlesztő központja. 
Megkezdődött a Bosch fejlesztő központjának 
a kialakítása is. Tavaly kezdte el működését a 
Rheinmetall, továbbá átadtuk a park szolgálta-
tó épületét. Újabb épületszárnyak készültek el a 
ZalaZONE Kutatási és Technológiai Központ-
ban, a Széchenyi István Egyetem pedig létrehoz-
ta az inkubációs épületét, a mellette lévő szállás-
épületet és egy járműipari labort. A ZalaZONE 
fejlődése valójában egy véget nem érő folyamat. 
Egymást érik az érdeklődők, tárgyalunk poten-
ciális befektetőkkel, ipari és kutató partnerekkel 
annak reményében, hogy az újabb és újabb kez-
deményezések, a további projektek részesei lesz-
nek majd a dinamikus fejlődésünknek. ■

A ZalaZONE folytatja a fejlesztéseket
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– Milyen évet zárt 2022-ben a keszthelyi ön-
kormányzat? 

– A tavalyi év korántsem volt könnyű, az 
energiaválság jelentette a legnagyobb kihívást, 
s erre reagálva egy intézkedési tervet fogad-
tunk el. Köszönet az intézmények vezetőinek 
és dolgozóinak azért, hogy jól alkalmazkodtak 
a helyzethez. A takarékoskodás mellett több 
beruházás zajlott, és a város jövőjét megha-
tározó projekteket indítottunk. Elkezdődött a 
Zöld Város projekt, munkához láttak a kivite-
lezők a Zeppelin téren, és a Helikon parkban is 
megkezdődtek a munkálatok. Előkészítettünk 

két nagyobb beruházást, a Kertváros, illetve a 
Zámor városrész csapadékvíz-elvezetésének 
projektjét. Sok kisebb, de az itt élőknek fon-
tos beruházást hajtottunk végre. Az óvodákban 
felmértük az állagmegóvási igényeket, több 
helyen megváltoztattuk a forgalmi rendet is 
a lakosság kérésére. Virágosabbá tettük a vá-
rost, amiért nívós díjat kaptunk. Fontos, hogy 
az adóbevételeink jól alakultak, a magasabb 
infláció és a korábbi évek gazdasági fejlődése 
következtében az iparűzési adó is emelkedett. 
Minden pluszpénzre szükségünk van.

– Elfogadták a 2023. évi költségvetést. Mi-
lyenek az idei kilátások? 

– A város kilencmilliárd forintból gazdál-
kodhat, s egyhangúlag, ellenzéki támogatással 
fogadtuk el a város költségvetését. A fő cél 
egy takarékos, de fejlesztéseket is tartalmazó 
büdzsé megalkotása volt. Prioritás, hogy az 
önkormányzati feladatokat el tudjuk látni, és 

Idén 9 milliárd forintból gazdál-
kodhat Keszthely önkormányzata. 
Kiemelt fontosságot kapott a város 
infrastruktúrájának fejlesztése és a 
Területi Operatív Program (TOP) 
beruházásainak megvalósítása. 
Keszthely előkelő helyen szerepel 
hazánk turisztikai térképén, s ott 
betöltött pozícióját tovább kívánja 
erősíteni. Manninger Jenő polgár-
mester vendégei voltunk. 

jól működjenek az intézmények, az óvodák, a 
bölcsődék. A szociális költségvetés 5,2 millió 
forinttal emelkedett, és az intézményekben nő 
a közalkalmazottak bére is. Kiemelt figyelmet 

kapnak a TOP beruhá-
zásai és Keszthely inf-
rastruktúrájának fejlesz-
tései is. Utak és járdák 
építésére több mint 200 
millió forintot különített 
el a város. A pénzügyi 
stabilitáshoz nagy segít-
ség a kormányzat 95 mil-
lió forintos támogatása, 
és az uszoda működésére 
fordítható 30 millió fo-
rintos hozzájárulás.

– Hol tart a Balaton-
parti fejlesztési program 
megvalósítása? 

– A terveken tovább 
dolgozunk. Idén már 
egész évben üzemel a 

Helikon Hotel, és várhatóan májusra megnyílik 
a Hotel Sirius, így a Balaton-parton is érezhető 
lesz a fellendülés. Készülünk a városfejleszté-
si programra, amelynek tervezésére 80 millió 
forintot nyertünk TOP-pályázaton. Ez lehetővé 
teszi, hogy részleteiben elkészüljön a majdani 
8,5 milliárdos fejlesztési projekt terve. A parti 
zóna majdani kialakítása során megváltozik a 
parti gépjármű-, kerékpáros- és gyalogosforga-
lom, sétányok épülnek, valamint a területet ki-
szolgáló új elemek sora valósul meg a Kutyás 
strandtól a Libás strandig. 

– Hogyan alakult az elmúlt időszakban a 
turistaforgalom? Kiterjeszthető-e az egész 
évre a balatoni szezon?

– 2022-ben legalább a járvánnyal nem kel-
lett már megküzdenünk, pezseghetett a város 
kulturális élete, a nyári programok sokrétűek 
voltak. A főszezoni „rendezvényzsúfoltság” 
csökkentésére négy évszakos programkíná-

latot alakítottunk ki. Előremutató eredmény, 
hogy a Business Traveller Hungary magazin 
rangos díjkategóriái közül a Legjobb Belföl-
di Desztinációs Marketingben az első három 
közé kerültünk. Olyan újdonságokat indítot-
tunk el, mint a Keszthely Város Tortája pályá-
zat, a Bringára, Keszthely! programsorozat, a 
Nyitott Templomok Keszthely rendezvény. A 
téli időszakban a Balatonon egyedülállónak 
számít az idén 22. alkalommal megrendezett 
Városi Karnevál.

– Milyen programok közül válogathatnak 
a keszthelyiek, illetve a városba látogatók?

– A KeszthelyFest kiemelt rendezvényünk 
idén is ingyenes lesz. Az országos ismertségű 
fellépőkkel megrendezett nagykoncertek mel-
lett sok művészeti, képzőművészeti és irodalmi 
eseményt is szervezünk. Kiemelten számítunk 
a helyi fellépőkre és a vendéglátókra, a bala-
toni gasztronómia képviselőire. Nagyon fon-
tosnak tartom a helyi közösségek erősítését, 
támogatását. Ennek jegyében rendezzük meg 
a Helikoni Ünnepségek, a Kultudvar III. és A 
Város Művésze II. programokat. Hagyomá-
nyos a Keszthelyi Folkfeszt, a Sörfesztivál és 
a Borünnep, a Szent István Vitorlás Kupa, az 
őszi Verkli Fesztivál és a Keszthelyi Kilomé-
terek. A közelgő tavaszi szezont a nemzetkö-
zi hírnevű profi országúti kerékpárverseny, a 
Tour de Hongrie nyitja meg. 

Az interjú teljes szövege a 
www.pannoniakincsei.hu-n olvasható.

1990 óta szerepel a hazai politikai 
közéletben, 1998 és 2002 között 
közlekedési és vízügyi államtitkár. 
Húsz éven át a nyugat-balatoni térség 
országgyűlési képviselője volt, s ezzel 
párhuzamosan nyolc évig a Zala Me-
gyei Közgyűlés elnökeként dolgozott. 
2022 óta Keszthely város polgármes-
tere. Nős, két felnőtt gyermeke és há-
rom unokája van.

Manninger Jenő

A Fő téren álló épület 1892-ben készült el, azóta a Vajda János Gimnázium otthona

Keszthely, a Nyugat-Balaton kulturális fővárosa 

A keszthelyi Balaton-part teljes egészében megújul
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A ZALAERDŐ Zrt. Zala megye területén, állami tulajdonú 
erdőkben gazdálkodik.
A kezelt erdők területe jelenleg 56 ezer hektár.
Az erdőgazdaság fő feladatának tekinti a kezelésében lévő 
kiváló minőségű erdők megőrzését, gyarapítását, szakszerű 
kezelését, az engedélyezett fakitermelések végrehajtását és az 
erdőfelújítások maradéktalan elvégzését.
Erdészeik egyidejűleg biztosítják az erdők hármas – gazdasá-
gi, védelmi és közjóléti – szerepét.

Az erdőgazdaság fő tevékenységei

MAGTERMELÉS

Céljuk, hogy az erdőfelújítás-
hoz szükséges erdészeti fafajok 
vetőmagmennyiségét minden 
évben biztosítani tudják.

CSEMETETERMELÉS

Évente átlagosan 10-15 millió 
kiültetésre alkalmas csemetét 
termelnek, ennek nagy részét 
maguk használják fel erdősíté-
seikben, a többit értékesítik.

ERDŐFELÚJÍTÁS

Feladatuknak tekintik, hogy 
tevékenységük eredményekép-
pen értékes, őshonos fafa-
jokból álló erdőket hozzanak 
létre.

ERDŐTELEPÍTÉS

Hazánk erdőterületének növe-
lése érdekében folyamatosan 
végeznek erdőtelepítéseket.

FAHASZNÁLAT

Termeléseiket az erdőtervek adta 
lehetőségek között, az erdőgazdál-
kodást befolyásoló jogszabályok 
maradéktalan betartásával végzik. 
Gazdálkodásukban a fakiterme-
lések folyamatos egyensúlyban 
állnak az erdőfelújításokkal.

VADGAZDÁLKODÁS

65 ezer hektáros vadászterüle-
tük fő vadfaja a gímszarvas és 
a vaddisznó. Fácánneveléssel 
is foglalkoznak. Hét vadászhá-
zukban házias ízekkel és zalai 
vendégszeretettel fogadják 
vendégeiket.

VASÚTÜZEMELTETÉS

A faanyagszállítási feladatok 
elvégzése mellett 33 kilomé-
teren – Lenti és Kistolmács 
között – személyszállítást 
is végeznek a zalai dombok 
között.

TURIZMUS

Erdei iskolákat és erdei vasutat 
működtetnek, arborétumaik és 
horgásztavaik üdítő kikapcso-
lódást nyújtanak. Szállásaik az 
erdő nyugalmát közvetítik.

ZALAERDŐ Zrt. – Erdészek az erdőért

Elérhetőségek
Zalaerdő Zrt., 8800 Nagykanizsa, Múzeum tér 6.
 +36-93/500-200, www.zalaerdo.hu, zalaerdo@zalaerdo.hu, facebook.com/Zalaerdo, 
instagram.com/zalaerdo, zalaerdo@zalaerdo.hu
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– Miként tekint a jövőbe Nagykanizsa ebben a 
válságokkal terhelt időszakban?

– A járvány teremtette és a háború okozta 
válság következményei városunkat is súlyosan 
érintik. Nagykanizsa fejlődési irányát azonban 
megalapozták a 2010 után induló beruházások. 
Köztük az időközben megvalósult újabb ipa-
ri park kialakítása, amely remélhetőleg áttöri a 
fejlődésünket gátló üvegplafont. Néhány hónap 

alatt ugyanis már az első céges betelepülés is 
megtörtént, és tárgyalások zajlanak lehetséges 
új beruházókkal is. Ez az út tart minket pályán, 
miközben a közgyűlésben három éve uralkodó 
baloldali többség lassítja a város fejlődését. 

– Milyen lépéseket terveznek a közeljövőben 
a város fejlődése érdekében?

– Elindult az Egerszeggel összekötő 74-es 
út négysávosításának tervezése, amely az észa-
ki irány bekapcsolását erősíti, megépülhet az új 
Mura-híd, amely kinyitja a déli területeket, és 
kormánydöntés van a Zalaszentiván–Nagykani-
zsa vasútpálya villamosításáról, ami a teherszál-

A megyei jogú város jövőbeni 
fejlődési irányát a jó elhelyezke-
déséből és ipari-gazdasági kultú-
rájából adódó potenciál jelöli ki. 
Mindez például a már meglévő 
két ipari park mellett a fenntartha-
tóság jegyében létrejövő további 
kettő kialakítását is jelenti, mondta 
Balogh László polgármester a vá-
ros középtávú terveiről. Tőle kér-
tünk interjút. 

lítás lehetőségeit bővíti. Így elérhetjük, hogy a 
hat nagy forgalmú közút kereszteződésében álló 
Nagykanizsa újabb ipari parkok kialakításával a 
logisztikai központ szerepet valóban betöltse. 

– Hogy állnak e cél megvalósításával?
– Már folyik a déli elkerülő út tervezése, ami 

kijelöli a déli ipari park helyét, melyet a körfor-
gásos gazdaságra épülő tudományos ipari park 
egészíthet ki majd nyugatról. Ennek előkészítése 
is zajlik már. Ezzel együtt Kanizsa az ipari par-
kok gyűrűjében, mégis a körforgásos gazdaság 
útját járva fejlődhet a következő évtizedekben. 
Városunk ipari-gazdasági hagyományának fon-
tos pillére a vízkezeléssel kapcsolatos szakmai 
tudás, melynek eredményeként egy kutató-fej-
lesztő központ már létre is jött, amely garan-
tálja e terület tudásgyarapító szerepét. Mindez  
tovább erősödhet a körforgásos gazdaság és az 
ahhoz kapcsolható Science Park kialakításával. 
Ugyanakkor az eltelt években a „zöld” gondolat 
jegyében megszépültek Nagykanizsa bel- és kül-
területei, a Csónakázó-tó szabadidőparkká válto-
zott, megépült a számos rendezvényt sikeresen 

lebonyolító  Kanizsa 
Aréna, ami a sport-
életet is előbbre moz-
dítja. Mindez bővíti 
a turizmus fejlődésé-
nek lehetőségeit is. 

– Vagyis több lá-
bon próbálnak állni 
és előrehaladni?

– A turizmusban 
komoly lehetőség 
van, az elmúlt évek-
ben az idelátogatók 
száma triplázódott, 
még ha alacsony bá-
zisról indultunk is. 
A legnagyobb erős-
ségünk a történelmi 
belváros és a tiszta le-

vegőjű „Csótó”, mely Kanizsa ékköveként mára 
igazi pihenőövezetté alakult egy 4,5 kilométer 
kerékpározásra és kocogásra alkalmas sétánnyal, 
többgenerációs játszótérrel és a Dunántúl legma-
gasabb, 48 méteres kilátójával. Érdemes tehát 
ellátogatni az ország egyik legzöldebb városába, 
Nagykanizsára. ■

Nagykanizsa tudatosan építi fel a jövőjét

1961-ben született Ungváron. 1971 óta él 
Nagykanizsán. Fizika–matematika–szá-
mítástechnika szakos tanár. 1986-tól taní-
tott volt gimnáziumában, amelynek 1994 
és 2019 között igazgatóhelyettese, majd 
igazgatója. A református gyülekezet pres-
bitere. 1998-tól önkormányzati képviselő, 
2019 őszétől pedig Nagykanizsa megyei 
jogú város polgármestere. Nős, két felnőtt 
gyermek édesapja.

Balogh László

A Kanizsa Aréna 2021 decemberében nyitotta meg kapuit

Előtérben a kilátó, mögötte az erdős-ligetes területtel körbevett Csónakázó-tó

A nagykanizsai Csónakázó-tó, vagy ahogyan 
arrafelé becézik, a Csótó a városhatártól 
mindössze néhány száz méterre található. 

A csodálatos természeti környezetben lévő, 
bő 44 hektáros vízfelületű tavat a Bakónaki- és 
a Látóhegyi-patak táplálja. A vízpartot kör-
beölelő mintegy 500 hektáros parkerdő mára 
igazi pihenőövezetté vált. Köszönhetően a gon-
dosan ápolt környezetnek, a játszótereknek, 
a vízibicikli- és csónakkölcsönzőnek, az erdei 
tanösvényeknek és a tó keleti partján épített 
kilátónak, amely a maga 48 méterével az or-
szág egyik legmagasabbja. 

És akkor még nem szóltunk a Csótóról mint 
horgászparadicsomról! A vízhasznosító 2021-
től a MOHOSZ lett, s a haltelepítéseknek kö-
szönhetően mára sok pecást csalogat a tópart-
ra a remek pontyállomány. Persze ugyanez 
elmondható az amurról is, sőt jó az esély csu-
ka, süllő vagy harcsa horogra akasztására is.

Csótó: tevékeny pihenés, feltöltődés

»Az eltelt években a zöld 
gondolat jegyében meg-
szépültek Nagykanizsa bel- 
és külterületei.«
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»Különös figyelmet fordí-
tunk arra, hogy munkavál-
lalóink számára rendkívül 
tiszta, biztonságos, kul-
turált munkakörnyezetet 
biztosítsunk.«

– Mit jelent a cég neve?
– A Resideo egy amerikai nagy-
vállalat, amely 2018-ban vált kü-
lön a Honeywell-cégcsoporttól. A 
Resideo elnevezés a „residence” 
és a „presidio” kifejezés kombi-
nációjából jött létre. Az előbbi 
angolul otthont jelent, az utóbbi 
pedig erődítményt. E két szóról 
az embernek az juthat az eszébe, 
hogy biztonság, kényelem, erő és 
bizalom. 

– Milyen termékek gyártásá-
val foglalkoznak?

– Vállalatunk kiváló minő-
ségű, jellemzően fűtéstechnikai 
berendezéseket gyárt. Nagykanizsán a víz- és 
gázmennyiség-szabályozó szelepek és vezér-
lők, lakossági, illetve ipari kazánok vezérlő 
egységeinek és alkatrészeinek, épületfelügye-
leti rendszereket működtető blokkoknak az 
összeszerelése történik. Sormási telephelyün-
kön termosztatikus expanziós szelepek készül-
nek, melyek különböző hűtőberendezésekbe 
kerülnek, például hűtőgépjárművek, hűtőhá-
zak, esetleg hőszivattyúk részeiként.

– A fűtéstechnikai berendezések mennyi-
ben segítik az otthonok gazdaságosabb mű-
ködtetését? 

– Hiszünk abban, hogy mindenki tehet 
azért, hogy költségei kisebbek, otthona gazda-
ságosabb legyen, hiszen a manapság emelke-
dő energiaárak észrevehetően jelentkeznek a 
megnövekedett rezsiköltségekben. A kiadások 
csökkentése érdekében érdemes minél előbb 
elkezdeni az energiatakarékossági beruházá-
sainkat. Erre számos lehetőség adódik: például 
az épületek szigetelése vagy a fűtési rendsze-
rek korszerűsítése. A független helyiséghő-
mérséklet-szabályozás módszerével a Resideo 
(Honeywell Home) – a fűtő-hűtő és légkondi-
cionáló rendszerek szabályozási specialistája 
– egyszerű és hatékony megoldásokat kínál 
a komfortos és energiatakarékos hőmérsék-
let-szabályozásra. Hosszú távon szintén több 
maradhat a zsebünkben, ha a víznyomás-sza-

bályozás területén is elkezdünk korszerűbb ter-
mékeket használni.

– Tervezik-e újabb termékek piaci beveze-
tését?

– A multinacionális vállalatcsoporton be-
lül a magyarországi gyár kiemelt szerepet tölt 
be. Törekvéseink eredményeként az elmúlt 
években számos fejlesztés, gyártósor-telepítés 
történt. Tavaly gázszelep részlegünk bővült 
jelentősen. 2023-ban is folytatni kívánjuk a 
gyártósorok fejlesztését, a helyi termelés és 
értékesítés növelését. Nagykanizsán az elmúlt 
évben is több termékcsalád gyártása kezdődött 
el, melyek bővítették a portfóliónkat.

– Milyen feltételeket biztosítanak a munka-
vállalóknak?

– Különös figyelmet fordítunk arra, hogy 
munkavállalóink számára rendkívül tiszta, 
biztonságos, kulturált munkakörnyezetet biz-
tosítsunk. Erősségünk az egységes folyamatok 
megszervezése és a környezettudatos munka-
végzés. Juttatási csomagunk kidolgozásánál 
fontos szempont volt a rekreációs szolgálta-
tások igénybevételének lehetősége, ezzel ösz-
tönözve kollégáinkat az egészségmegőrzésre. 
Dolgozóink az üzemi 
konyhán, ingyenesen 
mindennap háromféle 
menüből választhat-
nak. Minden évben 
több olyan rendezvé-
nyünk van, melyek 
segítik a közösség 
építését. Nagyon fon-
tos számunkra, hogy 
milyen környezetben, 
milyen csapatokkal 
dolgozunk együtt. 
Odafigyelünk a mun-
kavállalóinkra, képez-
zük őket, és teszünk 
azért, hogy ne csak 
egy „munkahely” le-
gyünk.

– Mi a Resideo sikerei-
nek a titka?

– A világgazdasági ne-
hézségek szinte minden ha-
zai cégre hatással vannak, 
közvetve vagy közvetlenül. 
Szerencsésnek mondhatjuk 
magunkat, hiszen a napi 
munkavégzésünket csekély 
mértékben befolyásolják 
ezek a tényezők, a gyártó-
soraink zavartalanul tudtak 
működni az elmúlt időszak-
ban. A Nagykanizsai Ke-
reskedelmi és Iparkamara 
2022. évi gazdasági fóru-

mán az „Év vállalkozása” díjban részesült a 
Resideo Kft. Ez egy nagyon értékes elismerés 
számunkra, hiszen a város egyik kulcsfontos-
ságú munkáltatójaként közel 180 másik válla-
lattal versengünk nap mint nap. Gyárunk min-
den dolgozója kemény munkával járult hozzá 
ahhoz, hogy ezt a jelentős díjat magunkénak 
tudhassuk. A környezettudatos működés ki-
emelten fontos szerepet játszik a Resideo Kft. 
működésében. 

Napelemes villamosenergia-termeléssel vál-
lalatunk elindult az alternatív energiahaszná-
lat útján. A tavalyi évben a felhasznált energia 
közel 20%-át magunk állítottuk elő, és további 
fejlesztéseket tervezünk ezen a téren. A szelek-
tív hulladékgyűjtés is fontos számunkra, hiszen 
az újrahasznosítással nemcsak környezetünket 
védjük, hanem a fenntartható jövőért is teszünk. 
Együttműködünk a régió iskoláival, egyetemei-
vel, rendszeresen részt veszünk az innovációról, 
fejlesztésekről szóló előadásokon, az aktuális 
gazdasági rendezvényeken. Hálásak vagyunk a 
kollégáknak, akik sikerre viszik az új projekte-
ket, és hajlandóak mindent megtenni a Resideo 
Kft. sikeréért. ■

Napjainkban egyre fontosabb az energiatakarékosságra való törekvés. A Resideo Kft. nagykanizsai üzeme 
jellemzően fűtéstechnikai eszközök gyártásával foglalkozik, amelyek fontos elemei a lakások gazdaságo-
sabb működtetésének. A cég történetéről és legfontosabb termékeiről, valamint a közeljövőben várható fej-
lesztésekről és a további tervekről Pécsi József gyárigazgatóval beszélgettünk. 

A Resideo segít a takarékos, 21. századi 
igényeket kielégítő, intelligens otthonok kialakításában

Tiszta, igényes, stabil munkahelyeket kínál a vállalat egy remek csapatban
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Alsópáhokot az elmúlt évek jelentős beruházásai 
a nyugat-európai falvak színvonalára emelték, s 
ezért nem véletlen, hogy a két szomszédos vá-
rosba látogató vendégek egy része itt száll meg 
– tudtuk meg Czigány Sándortól, aki 2006 óta a 
község polgármestere. A négycsillagos Kolping 
Hotel, Magyarország első családbarát szállodája 
miatt is népszerű turisztikai célpont a település. 

Alsópáhok története az ókorba nyúlik vissza. 
Régészeti leletek bizonyítják, hogy évezredek-
kel ezelőtt is lakott hely volt, jóllehet első írásos 
említése egy 1259-ben kelt adománylevélben 
lelhető fel, „Paah” néven. A község elnevezése 
feltehetően a „páhol” igéből származik, ami dr. 
Szántó Imre professzor, a falu egykori monográ-
fusa szerint a helyben és a környéken működő 
tímárok foglalkozására, a nyersbőr kikészítésére, 

Az ezerötszáz lelkes község 
a nyugat-balatoni régió egyik 
gyöngyszeme, mivel szerencsés 
földrajzi fekvésének köszönhető-
en komoly turisztikai vonzerővel 
bír. Innen a világhírű Hévíz csupán 
két, Keszthely, a Balaton fővárosa 
pedig mindössze hat kilométerre 
található. 

„páholására” utalt. Az Alsópáhok helységnév 
1622-től ismeretes, a korábbi írásos emlékekben 
a település még Hosszúpáh szerepel. A helytör-
ténet képi feldolgozása Alsópáhok másik híres 
szülöttének, Olasz Ferenc fotográfus-filmrende-
zőnek köszönhető, aki az 1960-as évektől a falu 
régi parasztházait, templomát, út menti kereszt-
jeit, idős embereit örökítette meg.

Alsópáhok tiszteli a múltját, mondta a pol-
gármester, hiszen a „páh” kifejezéshez való kö-
tődés nemcsak a község vezetőinek és lakóinak 
lelkületén érezhető, de szemmel látható módon 
is nyomon követhető a településen. Az önkor-
mányzat ugyanis az elmúlt években egységes 
arculati megjelenéssel látta el felújított közintéz-
ményeit. Az iskola, az óvoda, a bölcsőde, a pol-
gármesteri hivatal és az orvosi rendelő homlok-
zatán lévő feliratokon az intézmények neve alatt 
az Alsópáhok szó is szerepel, mégpedig a „páh” 
szótag más-más színnel való kiemelésével. 

Czigány Sándor szerint a település az épített 
környezetére is büszke lehet. A Szent Kereszt 
Felmagasztalása barokk templom 1777–78-ban 
épült. A Nemesboldogasszonyfa településrészen 
lévő Magyarok Nagyasszonya-kápolna 1936-
ból való. A községet átszelő úton található Szent 
Flóriánnak, a tűzoltók védőszentjének szobra, 
melyet a helyi önkéntes tűzoltók állítottak. A 
hősök tiszteletét jelzi az 1848–1849-ess forrada-
lom és szabadságharc alsópáhoki résztvevőinek 
márványtáblája az általános iskola falán, az első 

és második világháború áldozatainak 
emlékműve a templom mellett, valamint 
az 1956-os forradalom és szabadságharc 
hatvanadik évfordulójára felállított em-
lékmű a művelődési ház előtt. 

Alsópáhokra a lakókörnyezet iránti 
nagyfokú igényesség is jellemző, erről 
a parkosított és virágosított utcák, közte-
rek árulkodnak. A Szent Flórián szigete 
a padokkal, a játszótérrel, a falu másik 
végén található Csali-park a kiülőkkel, 
a faragott feszülettel, internetes és in-
formációs ponttal közkedvelt közösségi 

terek. Olyan helyek, ahol egy kiadós séta után 
szívesen időzhetnek a turisták is. De akár kerék-
párra is pattanhatnak. A nyugat-balatoni régió 
kerékpáros úthálózatához csatlakozó bicikliúton 
elsőként a szomszédos Hévízt érhetik el. Alsó-
páhok kiváló kiindulópontja lehet a kirándulá-
soknak, fogalmazott a polgármester. A falu több 
szálláshellyel is rendelkezik a sportcentrumban, 
amely sport- és közösségi célú épületeivel, ön-
tözőrendszerrel ellátott sportpályával az aktív 
sportélet helyszíne. A labdarúgó-mérkőzések 
mellett a sportcentrumban adnak helyt a tűzol-
tóversenyeknek, és Alsópáhok legnagyobb nyári 
ünnepének, a falunapi fesztiválnak. A művelődé-
si ház színvonalas kulturális rendezvények egész 
sorát kínálja. A Nefelejcs Nyugdíjas Klub, a Bo-
dzavirág Népdalkör, az Allegrezza Kamarakórus 
igényes kulturális események házigazdái, illetve 
szereplői. A Páhoki Kapo(l)cs Alkotóház a kéz-
művesek és alkotóművészek vezetésével zajló 
foglalkozásai által a hagyományok átadásának 
és a kreativitás kibontakoztatásának a színtere. 

A több mint 750 éves múltra visszatekintő 
község esztétikus környezetével, sokrétű szol-
gáltatásaival, vendégszeretetével, a turisták 
számára is elérhető, változatos programjaival 
mutatja meg igazi arcát – mondta befejezésül 
Czigány Sándor polgármester. Az idelátogatók 
egy modern, ám hagyományait őrző, természe-
tes környezetét védő faluban pihenhetnek meg. 
Az önkormányzat fejlesztéseiben is ez az irány-
adó szempont, hiszen Alsópáhok ennek köszön-
heti különleges turisztikai vonzerejét. ■

1957-ben született Dióskálban. A Pécsi 
Tudományegyetem Állam- és Jogtu-
dományi Karán szerzett igazságügyi 
ügyintéző diplomát. 2006. október 1-je 
óta Alsópáhok község polgármestere. A 
Hévíz-Balaton Zalai Dombhátak LEADER 
Egyesület alelnökeként tevékenykedik 
2016 óta. 2019-ben kulturális szerve-
zőmunkájával kiérdemelte a KÓTA-díjat. 
Nős, két gyermek édesapja.

Czigány Sándor

A négycsillagos Kolping Hotel a község egyik büszkesége

Alsópáhok rengeteg élményt kínál vendégeinek
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– Milyen évet zárt 2022-ben a Zalakarosi 
Fürdő? 

– Az utóbbi években nem volt könnyű hely-
zetben a magyar turisztikai szakma, hiszen az 
elmúlt két esztendőt érintő járványidőszak után 
a szomszédunkban kitört háborúval és az en-
nek következtében drasztikusan megemelkedett 
energiaárakkal kellett szembesülnünk. Így tehát 
a Zalakarosi Fürdő helyzete sem irigylésre mél-
tó, de tisztában vagyunk vele, hogy a fürdő egyet 
jelent Zalakarossal, a gazdaság alfája és ómegá-
ja, így a bezárást még csak fontolóra sem vettük. 

A 2019-es esztendő a turizmus szempontjából 
még kiemelkedőnek számított, bázisként mindig 
erre tekintünk vissza. A tavalyi évben körülbe-
lül a 2019-es esztendőhöz képest 90 százalékos 
vendéglétszámmal sikerült zárnunk az évet. Az 
árbevétel természetesen jóval magasabb volt, 
ami egyrészről az új jegyár-struktúra kialakítá-
sának köszönhető. 

– Alig több mint nyolc hónapja nevezték ki a 
fürdő vezérigazgatójának. Miképpen értékeli az 
azóta eltelt időszakot?

– Ez még túlságosan rövid idő egy komo-
lyabb értékelésre, ám ennek ellenére elmondha-
tom, hogy szép eredményekkel büszkélkedhe-
tünk. A fürdő pénzügyi helyzete stabilizálódott, 
az idei esztendőtől pedig azt várom, hogy a tár-
saságunk gazdaságossági és gazdálkodási szem-
pontból is hosszú távon jól működő és üzemelő-
képes legyen. Tudjuk, hogy a megnövekedett 
költségeket csak részben lehet a jegyáremeléssel 
kompenzálni, számos módosító intézkedésre is 
szükség volt az elmúlt hónapokban. 

A közös munka, az összetartó csapat ereje biztosítja a Zalakarosi Fürdő Zrt. stabil jövőjét, fogalmazta meg 
Végh Andor vezérigazgató. A nehéz gazdasági helyzetben a racionális működést helyezik középpontba úgy, 
hogy közben tovább bővítik az ellátások körét, s egy újabb óriási dobással készülnek a főszezonra. 

– A fürdő működésében ez mennyire lesz ér-
zékelhető?

– Nálunk a költségtakarékos üzemmód 
semmiképpen sem a szolgáltatások mennyi-
ségének és minőségének csökkenését jelenti, 
sokkal inkább egy tudatos gazdálkodás ered-
ménye. Ezekből az intézkedésekből a vendége-
ink nem éreztek meg semmit, ugyanannyi, sőt 
eggyel több medence üzemelt, mint a korábbi 
hasonló időszakokban. Sikerült optimalizál-

nunk a humán erőforrást, amely-
lyel hatalmas költségeket tudtunk 
megtakarítani. Fontos kiemelnem 
azt a komplex gondolkodásmó-
dot, amelynek köszönhetően  az 
alapár-emelési struktúra, bár a 
fürdő valamennyi szolgáltatási 
területét érintette, nem jelentett 
jelentős többletköltséget a vendé-
geinknek, még a gyógyászati és a 
wellnesskezelések vonatkozásá-
ban sem. 

– Milyen a kapcsolatuk a város 
turisztikai szolgáltatóival?

– A Zalakaroson működő szál-
lodákkal kiváló partneri együttmű-
ködést sikerült kialakítanunk. Az 
érdekeink közösek, akkor tudunk 
eredményesen működni, ha ezeket 
mindannyian figyelembe vesszük. 
Ebben nagy a szerepük a kollé-
gáimnak, akik a munkakörüknek 
megfelelő feladataikat magas szín-
vonalon, szakmai tudásuk legjavát 
hozzáadva látják el. Igazi csapat-
ként élünk együtt a fürdővel, és 
tudom, hogy a kitűzött célok kizá-
rólag közös munkával érhetőek el. 

– Mi a válaszuk az energia-
válság kihívásaira?

– Amint mondtam is, az idei esztendőben 
a racionális gazdálkodás az alapja a műkö-
désünknek. Bízom benne, hogy 2023-ban 
megtörténhet a gázenergiától való függetle-
nedésünk. Ezt a geotermikus energia haszno-
sításával szeretnénk elérni. A háttérben ezen 
dolgozunk már hónapok óta. 

– Egy fürdő a magas színvonalú szolgálta-
tások mellett úgy lehet vonzó a vendégek szá-
mára, ha folyamatosan kínál újdonságokat. A 
nehéz gazdasági helyzetben nyílik-e lehetőség 
fejlesztésekre?

– A folyamatos megújulásra mindenképpen 
szükség van. A szolgáltatási körünk bővíté-
se mellett új attrakcióval is készülünk az idei 
évre. Egy óriási dobással szeretnénk kezdeni a 
főszezont, de erről most többet még nem árul-
hatok el. Akik ellátogatnak hozzánk, majd lát-
hatják, és biztos vagyok benne, hogy vendége-
ink ezt örömmel fogadják majd. Az idei évben 
mindössze 8 százalékos jegyáremelést hajtot-
tunk végre, miközben versenytársaink akár 25-
30 százalékos emelésre is kényszerültek. 

A mindezen intézkedések eredményeként be-
következett változások okán elmondhatjuk, hogy 
a Zalakarosi Fürdő – mint a városi desztináció 
kulcsfontosságú turisztikai szereplője – egész 
évben nyitva áll, és minőségi szolgáltatásokkal 
várja a vendégeket az év 365 napján. ■

A Zalakarosi Fürdő ott szerepel a toplistán 

1978-ban született Nagykanizsán. 
2009-ben a Pannon Egyetem közgaz-
dász–turizmus-vendéglátás szakán 
végzett, majd a Szent István Egyete-
men szerzett fürdővezető szakmérnöki 
diplomát.1998-ban Zalakaroson kez-
dett el dolgozni különböző területeken, 
majd Bükön és Lentiben. 2022. június 
1-jétől a Zalakarosi Fürdő Zrt. vezérigaz-
gatója. Nős, két fiúgyermek édesapja.

Végh Andor

A szaunavilág egyszerre feltöltődés, kényeztetés és pihenés

Az élményfürdőben a család minden tagja egész évben jól érezheti magát  

A fürdőben a gyerekekre is ezernyi élmény vár
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– Tavaly országszerte kimagasló eredménye-
ket könyvelhettek el a turisztikai szolgáltatók. 
Így volt ez Zalakaroson is?

– Az elmúlt két évben minden mutató te-
kintetében jelentős növekedés történt. Termé-
szetesen az igazi viszonyítási alapot az utolsó 
„békeév”, a 2019-es esztendő adatai jelentik. 
A közel 800 ezer vendégéjszaka mind a keres-
kedelem, mind a magánszálláshelyek vonatko-
zásában növekedést mutat 2019-hez képest. Ez 
egyértelműen sikernek minősíthető. Vendége-
ink túlnyomó többsége magyar, de jelentős a 
cseh és a német turisták száma is.

– Melyek azok a tényezők, amelyek a vá-
rosba vonzzák a turistákat?

– Településünk kis túlzással a legek váro-
sának nevezhető. A lélekszámot tekintve Ma-
gyarország egyik legkisebb, de egyben legláto-
gatottabb városa. Gyógyvizünk hatékonysága 
kiemelkedő, élen járunk a zöldfelületek és a 
közterületek gondozásában, a településtiszta-
ságban. A közbiztonságról pedig csak any-
nyit, hogy az utolsó negyedévben nem történt 
bűncselekmény a városban. Programjainkkal 
igyekszünk a hozzánk látogatóknak megfele-
lő szórakozást, szabadidő-eltöltést biztosítani, 
különös tekintettel a családokra.

– Tavaly milyen fejlesztések valósultak meg 
a városban?

– Az új gyógyhelyi központ első teljes évét 
zárta, eredményesen. Korszerűsítettük a fürdő 
beléptető rendszerét. Nagyobb szállodáink kö-
zül  jelentős mértékben megújult a Hotel Ka-
ros Spa, a MenDan Hotel pedig európai szintű 
attrakciót hozott létre. Pályázati forrásokból 
bővítettük az egészségházat, 
javítottuk a temető infrastruk-
túráját, új elemekkel bővítettük 
az óvodai játszóteret, vállalko-
zói támogatással kutyafuttatót 
hoztunk létre. Szállodáink és 
vállalkozóink anyagi hozzá-
járulásával tudtunk szerény 
karácsonyi díszkivilágítást is 
megvalósítani.

– Elfogadták az idei költ-
ségvetést. Mire futja majd eb-
ben az évben a büdzséből?

– Költségvetésünket takaré-
kossági szempontokat előtérbe 
helyezve, óvatosan, megfontol-
tan terveztük, tekintve, hogy a 

Zalakaros a legek városa. A nép-
szerű fürdőhelyen tavaly csaknem 
800 ezer vendégéjszakát töltöttek 
el a településre látogatók. Kiemel-
kedő a gyógyvizük hatékonysága, 
s a folyamatos fejlesztésekkel min-
dent megtesznek azért, hogy jól 
érezzék magukat a Zalakarosra 
érkezők. Ezekről beszélt magazi-
nunknak Novák Ferenc, a város 
polgármestere.  

város anyagi helyzete nagymértékben függ a 
turizmus alakulásától. 2022-ben összességé-
ben a vártnál kedvezőbb mutatókkal zártunk. 
Az idegenforgalmi adó és a helyi iparűzési adó 
tekintetében többletbevételt realizáltunk az év 
végére, amelyet tartalékoltunk az energiaárak 
költségnövekedésére, valamint a tervezett 
fejlesztésekre, beruházásokra. Természetesen 
fel kellett állítani prioritásokat, a legégetőbb 
tennivalókra szükséges forrásokat biztosítot-
tuk. Emellett törekednünk kell a bevételeink 
növelésére is. Bízunk pályázataink sikerében, 
újabb attrakciók létrehozásában, gyógyhelyi 
központunk továbbfejlesztésében. Természe-
tesen nemcsak a turistákra figyelünk, hanem a 
lakosság ellátásának javítása is kiemelt célunk.

– Az energiaválság mekkora gondot okoz 
a városnak?

– Ha egyetlen szóval jellemezhetem: na-
gyot. Már korábban igyekeztünk napelemek-
kel, ledesítéssel csökkenteni az áramköltsége-
inket, most pedig a takarékossági intézkedések 
mellett a rendelkezésre álló geotermikus ener-
gia mielőbbi hasznosításán dolgozunk. Min-
denütt szükségessé vált a humán erőforrás op-
timalizálása, az energiahatékonyság növelése 
és fenntarthatóság biztosítása.

Ugyanakkor nem szeretnénk engedni a szín-
vonalból, az elért minőségből. Településünk 
kisváros, de hatalmas lehetőségekkel, nagy re-

ményekkel és tenni akaró szakemberekkel. Ez 
biztos alapot jelent arra, hogy közös erővel a für-
dő és a város ezt a nehéz időszakot is átvészelje.

– A város 2022-ben fődíjas lett a Virágos 
Magyarországért versenyben. A város szépíté-
séből mennyire veszi ki részét a lakosság, s mi 
ebben az önkormányzat szerepe?

– Zalakaros évtizedek óta a szívén viseli 
természeti értékeinek megőrzését, a környe-
zetszépítést, a zöldfelületi, közösségi és turisz-
tikai fejlesztéseket. Ennek fő letéteményese a 
városüzemeltetési társaságunk, a Karos-Park 
Kft., amelynek eredményes munkájához a 
szükséges feltételeket biztosítjuk. 

A biodiverzitás is fontos szempontunk, 
osztrák településekkel közös projektben igye-
keztünk a lakosság szemléletét formálni, a téli 
időszakban pedig a környezet megszépítésére 
külön versenyt hirdetünk már évek óta. A fia-
tal és az idősebb korosztályokat is bevonjuk a 
település tisztaságának megőrzésébe. Önkor-
mányzatunk koordinálja ezeket a tevékeny-
ségeket, a közterületeink színvonalas fenn-
tartásával pedig igyekszünk példát mutatni a 
lakosságnak. ■

Zalakaros hatalmas lehetőségek küszöbén

Tanár, közművelődési szakember. 
1982-től dolgozik Zalakaroson a kul-
túra és a turizmus területén. Tagja az 
Országos Köznevelési Érdekegyeztető 
Tanácsnak, elnöke a 17 települést tö-
mörítő zalakarosi Többcélú Kistérségi 
Társulásnak. 2002 és 2010 között 
önkormányzati képviselő, 2010-től a 
fürdőváros polgármestere. Nős, két 
gyermek édesapja.

Novák Ferenc

A Karos Korzó Rendezvény- és Látogatóközpont 

A Termáltó és Ökopart élményekkel teli kikapcsolódást ígér az odalátogatóknak

»Településünk kisváros, de 
hatalmas lehetőségekkel, 
nagy reményekkel és tenni 
akaró szakemberekkel.«
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Foglalj itt: hunguesthotels.hu

Vár a Hunguest Hotel Freya Zalakaroson!
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A település idegenforgalma évről évre felfelé 
ível, melynek ékes bizonyítéka a 2022-ben „Az 
Év Turisztikai Települése” versenyen elért har-
madik helyezés, és a Virágos Magyarországért 
versenyen, szintén a tavalyi esztendőben meg-
szerezett első hely az 1000 főnél népesebb vá-
rosok között. Legyen szó akár az egészségünk 
megőrzéséről, akár a párunkkal töltött pihenés-

ről, vagy éppen  családi vakációról, a Zalakarosi 
Fürdő háromgenerációs élménykomplexuma 
egész évben nyitva áll a vizes élményeket kere-
sők előtt, bel- és kültéren egyaránt.

A turisztikai ágazat másik meghatározó 
szereplője a Zalakarosi Turisztikai Nonprofit 
Kft., amelynek kezelésében működik a Karos 

Zalakaros, a festői környezetben fekvő kisváros, a Zalai-dombság „ékszerdobozkája” több évtizede csábítja 
nemcsak a hazai, hanem a külföldről érkező, pihenni vágyók sokaságát. A titok azonban immáron nem csupán 
a messze földön híres gyógyvizük.

Korzó, azaz a Zalakarosi Rendezvény- és Lá-
togatóközpont. Amely, köszönhetően változa-
tos programjainak és szolgáltatásainak, mára a 
családok legkedveltebb találkozó- és szórako-
zóhelyeként épült be a köztudatba. 

Az év egészében, nyaranta pedig napi rend-
szerességgel sorra kerülő programok, koncer-
tek, gyermek- és sportrendezvények, színházi 

produkciók között minden korosztály 
megtalálhatja a kedvére valót. A Zala-
karosi Turisztikai Nonprofit Kft. emel-
lett a városba érkező, turisztikai 
információra szomjazók teljes körű 
kiszolgálásáról is gondoskodik. Őket 
a városközpontban található Tourin-
form irodában látják el 
a munkatársak hasznos 
kirándulási tippekkel és 
színes kiadványokkal. 
Munkatársaik szívesen 
ajánlják az ide érke-
zőknek a közeli Kis-
Balaton egyedülállóan 
csodálatos élővilágá-

nak, köztük a Kányavári-sziget 
páratlan madárvilágának vagy a 
kápolnapusztai bivalyrezervátum 
négylábú lakóinak megtekintését, 
a zalai táj mesés lankáinak és per-
sze a térség gasztronómiai speci-
alitásainak felfedezését. Az aktív 

turizmus szerelmesei számára is tartogat e vidék 
páratlan kincseket: a településen tett kisebb sé-
ták kedvelőit gyönyörű túra- és nordic walking 
útvonalak hívogatják egy-egy kellemes testmoz-
gásra. A várost körülölelő erdős részek kiváló 
helyszínül szolgálnak mindehhez, köztük az ott 
magasodó kilátó – ahonnan tiszta időben akár a 
Balaton-felvidékig is ellátni –, valamint a mellet-
te található Csiga-túra tanösvény. Akik pedig két 
keréken ismernék meg a környéket, azoknak a 
Tourinform irodában működő Kerékpáros cent-
rumban bérelhető, prémium minőségű biciklik 
nyergébe pattanva adódik remek lehetőségük a 
térséget átszelő útvonalakon, hogy összekössék 
a „kellemest a csodással”. ■

Zalakaros és környéke 
egész évben várja a vendégeit

A túrázókat gyönyörű, erdei útvonalak várják

Kiváló bicikliket bérelhetünk a Tourinform irodában

Kis-Balaton - Kányavári-sziget: természeti 
kincs mesés madárvilággal
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Kehidakustány is ott a Látópontok között

Örömmel tölt el bennünket, hogy Kehidakus-
tány már nem csupán a termálfürdőről és a Deák 
Ferenc Emlékházról lesz közismert, hanem a 
Hagyományőrző Mariska udvarban létrehozott 
kulturális értékeket is ilyen magas szakmai el-
ismeréssel díjazták – mondta Lázár István pol-
gármester. 

Kehidakustány az egyedüli település a messzi 
környéken, ahol tájház, hagyományőrző udvar 
és pajtaszínház is található. Az intézmények ma-
gas színvonalú működése mindenekelőtt Gellért 
Erzsébetnek köszönhető, aki szakmai tudásával 
hozzájárul a létesítmények népszerűségéhez. A 
látogatók ugyanis nemcsak a falubeliekből és az 
itt üdülő vendégekből állnak, hanem a környék-
beli települések lakosaiból is. 

Széles körben ismert és elismert a Tájház és a 
Mariska udvar együttese, az előtte álló szoknyás 
haranglábbal együtt, ami jelenleg felújítás alatt 
áll. A helyi népi építészet bemutatásának auten-
tikus helyszínein az idősebb érdeklődők az idő-
ben visszarepülve újra átélhetik fiatalkoruk vilá-
gát, a fiatalabbak pedig megismerhetik, hogyan 
éltek felmenőik száz-százötven évvel ezelőtt. Itt 
található a Zala-völgye egyik legnagyobb, bejár-
ható gyógynövénykertje, amely Girdán Józsefné 
ötlete alapján készült. A bemutatott növényeket 
nem csupán szemrevételezni, hanem megkóstol-
ni is lehet. 

A Hagyományőrző Mariska udvar rendez-
vényein – mesélte a polgármester – szinte vala-
mennyi élő népművészeti ág képviselteti magát. 
Néptánc, népzene, népi kézművesség: kiállí-
tásokkal és közös foglalkozásokkal egyaránt. 
Minden programhoz kapcsolódik néhány helyi 
vagy környékbeli termék bemutatása, kóstolás-

sal és vásárlási lehetőséggel egybekötve. A Ha-
gyományőrző Mariska udvar nem csupán őrzi, 
de tovább is örökíti a település hagyományait, 
szokásait. Iskolás csoportok különösen szeret-
nek ide látogatni, mert mindig láthatnak-tanul-
hatnak valami új érdekességet, vagy éppenség-
gel megkóstolhatnak egy dédanyáink receptje 
alapján készített kelt tésztát.

A Látópont címet elnyert települések képesek 
„megláttatni” egy-egy helyi közösség értékeit, 
tevékenységük egyediségét, valamint bemutat-
ni azokat a módszereket, amelyekkel egy-egy 
közművelődési alapszolgáltatást sikerre vittek 
a falujukban. A Látópont cím elnyerése rangot 
jelent, mondta befejezésül Lázár István, hiszen 
ez tudatosítja a helyben végzett hagyományőrző 
munka fontosságát, eredményeit, megerősíti a 
jól dolgozó szakembereket, építi kapcsolati háló-
jukat, ismertté teszi őket. 2023-ban a Látópontok 
köre 26 szervezettel gazdagodott, így már hetven 
tag fölé bővült a hálózat. ■

A község lakói büszkék arra, hogy 
a Magyar Közösségépítők Értékszö-
vetsége Egyesületéhez 2022 őszén 
benyújtott pályázat pozitív elbírálás-
ban részesült. Idén, március elején 
Lázár István polgármester és Sán-
dorné Kovács Nikolett közművelődé-
si szakember vehette át a Látópont 
címet a Martfű Művelődési Központ-
ban megrendezett díjátadón. 

A Látópontok díjátadója utáni csoportkép

1990–2000 között önkormányzati dolgo-
zó, 2000–2014 között a Kehida Termál 
Kft. alkalmazásában fürdővezető. 2002-
től Kehidakustány tiszteletdíjas polgármes-
tere. Fontosnak tartja a helyi civil szerveze-
tek támogatását, a település közösségének 
erősítését. A helyi kulturális hagyományok 
megőrzésére létrehozta a Hagyományőr-
ző Mariska udvart. Nős, négy felnőtt fiú-
gyermeke és három fiúunokája van.

Lázár István
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Balatongyörök a világ egyik legszebb vidéke

Eötvös Károly az 1901-ben megjelent Utazás 
a Balaton körül című könyvében ezekkel a 
szavakkal illette a Balatongyörökről feltáruló 
tájat: „Mikor Meszes-Györök irányába értünk, 
ahol az út északra fordul: a nap már nyugodni 
készült. Sugarait még teljes erővel ontá az előt-
tünk elterülő tájra, de a sugarak már sárgulni és 
piroslani kezdtek. S a pirosló sugarak fényénél 
felnyílt előttem egy tájkép, amelyhez hasonlót 
még lángész nem alkotott. De nem is álmodott.”

Évente százezrek zarándokolnak el a bala-
tongyöröki Szépkilátóhoz, hogy részük legyen 
ebben a csodálatos panorámában, amely Ber-
tha Bulcsu író szerint a Nápolyi-öböl képével 

vetekszik. Április végén adják át a megújult 
kirándulóhelyet, ahol Lady Mary Victoria Ha-
miltonnak állít emléket a település. 

A Szépkilátótól egy könnyű séta csupán a 
kristálytiszta vizű római forrás, ahol az árnyé-
kot adó fák lombkoronái alatt szalonnasütő 
hely és kényelmes padok-asztalok várják a 
megpihenni és piknikezni vágyókat.

A tömegturizmussal szemben a fenntartható 
idegenforgalmat előtérbe helyező településen az 
elmúlt években több, a vendégek igényeit és ké-
nyelmét szolgáló fejlesztés valósult meg. A Ba-
laton-felvidéki Nemzeti Park és a Bakonyerdő 
közjóléti fejlesztéseinek köszönhetően tanös-
vényeket alakítottak ki a Keszthelyi-hegység 

több pontján. Megújult a 
Bél Mátyás- és a Batsányi-
kilátó, a Bélapi pihenő új 
szociális épületet kapott. A 
község pályázati forrásból és 
saját erőből is sokat fordít a 
strandjaira, amelyek közül 
a Községi Strand kétszer is 
elnyerte a Kék Hullám Zász-
ló strandminősítési verseny 
legjobb balatoni strandjának 
járó címet.

Többek között Széchenyi 
Zsigmond, Bertha Bulcsu, 
Takáts Gyula, Simándy Jó-
zsef, dr. Mőcsényi Mihály 
és Raksányi Gellért is a má-

sodik otthonuknak tartották Balatongyörököt. 
Emléküket köztéri szobrok, utcanevek, nyári 
rendezvények idézik meg. 

A nagy fesztiválokkal szemben az emberlép-
tékű kulturális események jellemzik a település 
programkínálatát, melyet az idei évben a Vesz-
prém-Balaton 2023 Európa Kulturális Fővárosa 
program keretében rendezett zenei koncertek és 
egyéb alkalmak is tovább gazdagítanak.

Balatongyörökre nem csupán nyáron érde-
mes ellátogatni: a márciusban megcsodálható 
becehegyi mandulafa-virágzás vagy a Keszt-
helyi-hegység őszi színpompáját adó cserszö-
mörce vöröslő és sárgálló bokrai felejthetetlen 
élményt nyújtanak az idelátogatóknak. ■

A múlt század elején kezdődött a 
Balaton-parti kistelepülés rohamos 
fejlődése. Előbb a vasút tette köny-
nyen elérhetővé, majd a hajóállo-
más, s az egyre népszerűbb strand-
ja vonzotta a fürdővendégeket, 
egymás után épültek az elegáns 
villák. A ma is megcsodálható híres 
platánsort Festetics Tasziló herceg 
feleségének, Mary Hamiltonnak a 
kezdeményezésére ültették.

A Szépkilátóról elénk tárul a csodálatos balatoni panoráma 
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– Mi a jó néhány éve útjára indított Zöld Út 
falufejlesztési program célja?

– A Zöld Út falufejlesztési programot Nagy-
páli 1997-ben indította el. A célunk a fejlett, 
európai színvonalú, önfenntartó településsé 
fejlődés, megőrizve eközben a magyar és a 
területi egységből adódóan a göcseji falvak 
hagyományait.

– Az induláskor milyen problémákkal kel-
lett szembenézniük?

– Nagypáliban akkoriban a legnagyobb 
gondot a lakosság elöregedése és a lélekszám 
csökkenése jelentette. Ennek megállítására, a 
folyamat visszafordítására egy amerikai stílusú 
lakóparkot alakítottunk ki, amely mintegy 90 
családnak adott otthont. Megszerveztük a helyi 
közösségeket. Hogy erre igény van, az mutat-
ja, hogy napjainkban immár civil szervezetek 

Az elmúlt 25 évben hatalmas változások történtek a Zala és Vas vármegye határán lévő Nagypáliban. Az el-
öregedő faluból a Zöld Út falufejlesztési program eredményként dinamikusan fejlődő település lett, melynek a 
vármegyehatárokon túlról is sokan a csodájára járnak. A „titkokról” Köcse Tibor polgármesterrel beszélgettünk.

sora működik a faluban. Szükség volt a helyi 
gazdaság erősítésére is, amelynek fontos ele-
me a turizmusfejlesztés, valamint a megújuló 
energiák hasznosítása.

– Melyek voltak a program első, szemmel is 
látható eredményei?

– 2015 óta folyamatosan kerülnek fel a kö-
zösségi épületek tetőszerkezetére a napelemes 
rendszerek. Elsőként a „Napraforgó napelem” 
jött létre, amit követett az Energiaudvar közös-
ségi napelemtelep, a közösségi ház, a faluköz-
pont parkoló, a Helyi Termék Bemutatóterem, 
a Logisztikai Központ, valamint a Megújuló 
Energiaforrások Innovációs Ökocentrumának 
napelemes bővítése is. A napelemek részben 
kiváltják a közösségi épületek energiaköltsége-
it. A napelemtelep használatát a helyi lakosok 
számára is elérhetővé tettük.  

Egy elektromos töltőállomás megépítésével 
és elektromos rásegítésű kerékpárok vásárlásá-
val megkezdődött az elektromobilitás tudato-
sítása. A falugondnok és a szociális gondozó 
elektromos robogóval látja el feladatait. Siker-
rel pályáztunk egy elektromos autóra is, ami 
egy töltéssel 100-150 kilométert tud megtenni. 
A tankolás természetesen saját napelemről tör-
ténik, valamint hibrid autót is használunk.

– Az önkormányzati, illetve az oktatási és 
a kulturális intézményeknél mennyire alapoz-
nak a megújuló energiaforrásokra?

– A tüzelőanyagot energiaültetvények bizto-
sítják. 2012-ben kéthektárnyi energiafűzet tele-
pítettünk. Ezt kétévente aratjuk, magas fűtőérté-

kű faaprítékot készítünk belőle, és ezzel fűtjük 
az intézményeinket. Egy ültetvény élettartama 
25-30 év. 2014-ben smaragdfákat is telepítet-
tünk, amelyek nemcsak alapanyagként haszno-
sak, de kedvező a környezetvédelmi hatásuk is.

– Milyen tervek megvalósítását tűzték ki 
célul az elkövetkező években?

– Újabb területeket vonunk be a lakóöve-
zetbe. Célunk továbbra is a megújuló energiák 
alkalmazása, illetve használata a háztartások-
ban is. Fenntartható munkahelyeket teremtő 
beruházásokra szintén törekszünk. ■

1994 óta él Nagypáliban. 1996-tól, 
36 éves korától lett Nagypáli polgár-
mestere, s azóta is minden alkalommal 
újraválasztották. Egy ideig saját vál-
lalkozása mellett társadalmi megbíza-
tásban vitte a falu dolgait, azonban 
napjainkban a feladatok megnöveke-
dése miatt immár főállású polgármes-
ter. Nős, két felnőtt leány édesapja. 
Büszke négy unokájára.

Köcse Tibor

Nagypáliban a zalai község vezetői 
mindig a legjobb megoldást keresik

»A napelemek részben 
kiváltják a közösségi épü-
letek energiaköltségeit, s 
használatukat a lakosok 
számára is elérhetővé 
tettük.«

A keszthelyi Lissé Édességgyár Kft. napjainkban immár 
széles termékpalettával rendelkezik. A hazai piac mellett 
a világ huszonkilenc országába exportálják finomságai-
kat, köztük a CocoMax termékeket, valamint a nagy sike-
rű szaloncukraikat. Rácsay Mariannától, a Balaton-parti 
cég résztulajdonosától, kereskedelmi vezetőjétől kértünk 
interjút. 

– A Lissé a hazai édességipar egyik meghatározó szereplője. 
Mikor kezdtek el édességeket gyártani Keszthe-
lyen?

– A Lissé Édességgyár Kft. csaknem 
két évtizede van jelen a magyar piacon. 
A vállalkozás története egy 200 négyzet-
méteres bérleményben kezdődött 2005-
ben, Keszthelyen. Akkor a cégnek csupán 
egyetlen terméke volt, s hat embernek 
adott munkát. Ehhez képest ma már 29 
országba exportáljuk finomságainkat, s 
legnagyobb büszkeségünk, hogy termé-
keink az Egyesült Államokba is eljutottak. 
A dolgozók létszáma megközelíti az ötve-
net, de szezonban jóval több dolgos kézre 
van szükség. A Lissé Édességgyár Kft. ne-
vet 2014-ben vette fel a vállalkozás. 

– Milyen termékeket gyártanak?
– Kínálatunk folyamatosan bővül, je-

lenleg huszonnégyféle édességet forgal-
mazunk. A legdominánsabb a hét darab-
ból álló CocoMax termékcsalád, melyet 
2014-ben Magyar Termék Nagydíjjal ju-
talmaztak. Legnépszerűbb szezonális ter-
mékünk, a szintén Magyar Termék Nagy-
díjas Lissé szaloncukorcsalád,  amely 
nyolcféle ízben kapható, népszerűsége 
pedig a minőségi alapanyagoknak kö-
szönhető. Az említettek mellett liofilizált 
gyümölcsökkel szórt, ízesített, sőt kecs-
ketejből készített táblás csokoládékat is 
gyártunk. 

2015-ben került a hazai és a nemzet-
közi piacra a Lissé desszertcsaládunk. Egyedi és tradicio-
nális ízvilággal, minőségi alapanyagok felhasználásával, a 
legújabb trendnek megfelelő megjelenéssel. Fogyasztóink 
egyre tudatosabb vásárlók, akik kiszolgálása fő szempont 
számunkra. Cégméretünkből adódóan képesek vagyunk 
arra, hogy a gyorsan változó igényekre, akár kis szériás 
mennyiségek esetén is gyorsan tudjunk reagálni.

– A kiváló minőség két fontos tényezője a magas színvona-
lú technológia és a kiváló alapanyagok. Honnan szerzik be az 
utóbbiakat?

– Termékeink gyártásához hétféle belga csokoládét 
használunk, melyek tanúsított eljárásban készülnek. Mára 

eljutottunk odáig, hogy a gyártó kutatás-fejlesztési osztá-
lyával közösen dolgozzuk ki a technológiánkat, a piaci igé-
nyek figyelembevételével. Édességeink Magyarországon 
megtalálhatóak valamennyi meghatározó szerepet betöl-
tő kereskedelmi hálózatban.

– A színvonalas gyártáshoz korszerű berendezések is kelle-
nek. Hol tartanak a fejlesztésekkel?

– A 2021-es év számunkra a megújulás éve volt, hiszen 
ekkor történtek a legnagyobb beruházásaink, amelyeknek 

eredményeképpen növeltük ostyagyártó ka-
pacitásunkat, bővítettük csokoládégyár-
tási technológiánkat egy automata bon-
bongyártó gépsorral, valamint bővítettük a 
temperált gyártói és raktári alapterületein-
ket. Ehhez a beruházáshoz uniós forrást és 
kedvezményes hitelt kaptunk. 

– Az energiaválság a Lissé Édességgyárat 
is érinti. Hogyan tudják kezelni ezt a problé-
mát?

– Fontos számunkra a környezettuda-
tosság, éppen ezért üzembe helyeztünk a 
gyár tetőszerkezetén egy 50 kWh-ás nap-
elemet, mely villamosenergia-igényünk 
18 százalékát fedezi. Kicseréltük izzóinkat 
alacsony fogyasztású ledes égőkre, melye-
ket mozgásérzékelő vezérel, így csak akkor 
és ott működik a világítás, ahol kollégáink 
tevékenykednek. Modernizáltuk a csokolá-
déüzem és a raktár légtechnikai rendszerét, 
egy hatékonyabb hőszivattyús berendezés 
váltotta fel a split klímákat. Gázfogyasz-
tásunk optimalizálására a nápolyikészítő 
kemencénk égőrendszerét a gyártó rend-
szeresen finomhangolja.

– A piacon nagy a verseny, ezért folyama-
tosan szükség van új termékekre. Milyen új-
donságokra számíthatnak a fogyasztók?

– Egyre több a tudatos vásárló, amiben 
szerepe lehet az évről évre egyre több díjat 

nyert termékeinknek. A termékfejlesztésben 
szorosan együttműködünk a Szegedi Tudományegyetem 
Élelmiszermérnöki Intézetével. Fejlesztéseink egyik iránya 
a magas minőségű „mentes” termékek gyártása.  Ennek 
érdekében 2022-ben megvásároltuk a Nyírfacukor Kft.-t. 
A másik irány pedig, a tradicionális, régmúlt idők emlékeit 
idéző termékek, a szaloncukor, a nápolyik, a kókuszrudak.  
Ezek ízvilágát is folyamatosan bővítve igyekszünk eljutni a 
magyar családok otthonába. 

Büszkék vagyunk az elért sikereinkre, mely visszaigazo-
lása a Zala Vármegyei Közgyűlés elnökétől kapott, s Nav-
racsics Tibor miniszter által átadott „Zala Megye Fejlesz-
téséért” díjnak. A jövőben is feladatunknak érezzük, hogy 
megédesítsük a családok mindennapjait.

A családok mindennapjainak megédesítői
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idéző termékek, a szaloncukor, a nápolyik, a kókuszrudak.  
Ezek ízvilágát is folyamatosan bővítve igyekszünk eljutni a 
magyar családok otthonába. 

Büszkék vagyunk az elért sikereinkre, mely visszaigazo-
lása a Zala Vármegyei Közgyűlés elnökétől kapott, s Nav-
racsics Tibor miniszter által átadott „Zala Megye Fejlesz-
téséért” díjnak. A jövőben is feladatunknak érezzük, hogy 
megédesítsük a családok mindennapjait.

A családok mindennapjainak megédesítői
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